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Wspomnienie 

WlADYSlAW CZUBA 
Dnia 31 stycznia zmart Pro

fesor Wtadyslaw Czuba. 
llekro6 rozmawiam z mtody

mi JudZmi, zwtaszcza tymi, 
kt6rzy starajetsi~ o przyj~cie na 
naszet uczelni~. zawsze i nie
odmiennie odnosz~ wrazenie, 
ze wstydzetsi~ oni swoich zy
ciorys6w. A ich zyciorysy set 
przecie takie, o jakich jedynie 
mogetmarzy6 ich r6wiesnicy z 
wielu kraj6w i narod6w swia
ta, to znaczy: zwyczajne zycie, 
zwyczajna nauka, zwyczajna 
praca ... 

Zatem pocieszam ich jak 
umiem. Powiadam, ze nie rna 

niczego zlego w takich zyciorysach. SwiadcZ<t one bowiem dobrze 
o czasach, w kt6rych zyjet. Swiadcz1L ze nie Set to czasy najgorsze. 

Jakie zawila i trudna byla droga zyciowa naszego Drogiego Profesora. 
Urodzil si~ I 0 czerwca 1924 roku w Andrychowie, u podn6za 

Beskid6w. Jego rodzice, Franciszka i Alojzy, wedlug oficjalnego 
kwestionariusza Wladyslawa Czuby- kandydata na studia, byli rol
nikami ,malorolnymi", bo jakie szanse przyj~cia na studia miatby 
syn legionisty i bohatera wojny 1920 roku, odznaczonego dwukrot
nie Krzyzem Walecznych? Ojciec Profesora, student prawa Uni
wersytetu Jagiellonskiego, wcielony w 1914 roku do wojska, w sze
regach armii austriackiej, potem w Legionach i Wojsku Polskim, 
bra I udziat w kampaniach I wojny swiatowej i obronie odzyskanej 
niepodlegtosci. Nie wr6cit juz na studia. Zostal zawodowym ofice
rem, a po przejsciu w stan spoczynku para! si~ dzialalnoscietgospo
darczet. 

Wladyslaw Czuba ukonczyl szkol~ powszechnet w Andrychowie 
w 1936 roku. Po jej ukonczeniu, rodzice oddali Go do gimnazjum 
z internatem, prowadzonego przez o.o. Karmelit6w w Wadowicach, 
gdzie uczyl si~ i mieszkat do wybuchu drugiej wojny swiatowej, 
konczetc trzy klasy. 

Po wkroczeniu armii niemieckiej na teren Polski, obszary na za
ch6d od Skawy zostaly wletczone do Rzeszy, a Polak6w tam mie
szkajetcych obowietzywaly prawamniejszosci narodowych, co ozna
czato, mi~dzy innymi, brak mozliwosci ksztalcenia si~ i obowietzek 
pracy od 15 roku zycia. 

Ojciec Profesora zostal ponownie zmobilizowany do wojska, a w 
wyniku zawieruchy wojennej znalazl si~ w Rumunii i sp!i;dzil re
szt~ wojny internowany w oflagu, a 15-Jetni w6wczas Wladyslaw 
Czuba przerwat nauk~ i rozpoczetl prac~ zarobkowet w Bielsku. W 
zwietzku z rozbudowet przemyslu zbrojeniowego, zostal nast~pnie 
skierowany przez niemiecki urzetd pracy do przymusowej niewol
niczej pracy w slawetnej IG Farben Industrie przy budowie zakla
d6w w Oswi~cimiu. Znalazl si~ tam w gronie mlodych Judzi niemal 
z calej podbitej Europy. Na okres kilku miesi~cy zostalwywieziony 
do filii koncernu w Dreznie, gdzie sp!i;dzil kilka miesi~cy w roli 
czlowieka z literet,P" na drelichu. W tym czasie rodzina Czub6w 
zostala pozbawiona domu i firmy, kt6retprzejetl Niemiec przybyly 
z Breslau ( obecnie Wroclaw). Matk~ i mlodszego brata przygarn~
la rodzina. 

Natychmiast po zakonczeniu dzialan wojennych, Profesor Wla
dyslaw Czuba uzupelnit swoje wyksztalcenie konCZ<tC IV klas~ Gim
nazjum w Wadowicach. Swiadectwo dojrzalosci uzyskat w dniu 17 
VI 1947 roku w Sletskich Technicznych Zaktadach Naukowych w 
Katowicach. 

Po ukonczeniu szkoly sredniej, postanowil studiowa6 chemi~ we 
Wroclawiu z uwagi na tradycje lwowskie i znany juz w6wczas 
wysoki poziom szkoly wroclawskiej. W 194 7 roku, mimo pomy
slnie zdanego egzaminu wst~pnego, nie zostal przyj~ty na studia. 
Po roku sp~dzonym na wydziale Matematyki, Fizyki i Chemii, mimo 
dobrze zdanych egzamin6w, dopiero na poczettku 1949 roku stat 
si~ studentem Oddzialu Chemii Technicznej. Studia inzynierskie 
ukonczyt egzaminem dyplomowym w 1952 roku, co bylo warun
kiem koniecznym ubiegania si~ o przyj~cie na studia magisterskie 
( obowietzywalw6wczas system dwustopniowy). Po studiach odbyl 
obowietzkowetp6lrocznetpraktyk~ inzyniersket w Oswi~cimiu, traf 
chcial, ze pracowal przy uruchomieniu produkcji polichlorku 
winylu w tej samej hali, w kt6rej niegdys pracowal jako spawacz 
pod bacznym okiem okupanta. W latach 1952- 1954 studiowat na 
Wydziale Chemicznym Politechniki Wroclawskiej, gdzie uzyskal 
stopien magistra nauk technicznych w zakresie technologii orga
nicznej, specjalizujetc si~ w technologii zwietzk6w azotowych, a 
konkretnie w technologii materia tow wybuchowych. Na ten temat 
napisal rozpraw~ magistersketpt. ,Zaleznosc wlasnosci materialu 
wybuchowego od jego skladu i budowy", kt6rej opiekunem byt 
prof. Dionizy Smolenski. Prac~ dyplomowet bronit przed komisj1L 
w sklad kt6rej wchodzity takie znakomitosci jak profesor Edwin 
Plazek (6wczesny dziekan wydzialu) i profesor Dionizy Smolen
ski (6wczesny rektor Politechniki). N.b. egzamin inzynierski zda
wat przed profesorami Stanislawem Masiorem i Tadeuszem Rab
kiem, innymi slawami naszej zacnej Alma Mater. 
Prac~ naukowo-dydaktycznetrozpoczetl j uz na ostatnim roku stu

di6w inzynierskich u profesora Tadeusza Rabka. Od I grudnia 1952 
roku do 31 pazdziernika 1959 roku byt kolejno: mtodszym asy
stentem, asystentem, starszym asystentem, a p6Zniej aspirantem. 
W 1959 roku odbyla si~ publicznej obrona rozprawy doktorskiej 
pod tytutem ,Badania nad przegrupowaniem pochodnych podsta
wionych w pierscieniu 3-pirydylonitroaminy", kt6rej promotorem 
by! prof. Edwin Plazek. 

1 listopada 1959 roku zostal mianowany na stanowisko adiunkta 
w Zakladzie Chemii Organicznej (u profesora Bobranskiego), na 
Wydziale Farmacji Akademii Medycznej we Wroclawiu, gdziepra
cowat do roku 1967. 

W latach 1962-63 by! na stazu naukowym w Agriculture High 
School (Landbuowhoogesschool) w Wageningen (I-Iolandia) u pro
fesora I-1.1. den Hertoga w Laboratorium Chemii Organicznej, co 
byto w6wczas rzadkosciet. W tamtych czasach niewiele panstw za
chodnich prowadzito otwartet polityk~ wymiany naukowej z Pol
sket. Do wyjettk6w zaliczata si~ Holandia, kt6ra zawsze bardzo 
zyczliwie traktowata go sci- uczonych z Polski . pobyt ten zaowo
cowat wieloletniet wsp6lpracet i przyjazniet Profesora z holender
skimi kolegami, profesorami 1-!ertogiem i Plaasem. W Holandii 
zapoznat si~ z nowoczesnymi metodami badawczymi, zwtaszcza 
z nieznanym w6wczas w Polsce magnetycznym rezonansem jet
drowym, co wykorzystal nast~pnie w swojej pracy habilitacyjnej , 
kt6retprzedstawit w roku 1964. Tematem rozprawy byly ,Badania 
nad podstawionymi pochodnymi I ,5-naftyrydyn". 

Po habilitacji urzekty Go perspektywy pracy na nowo powstajet
cym Wydziale Chemicznym Politechniki Krakowskiej. W lutym 
1967 roku zostal mianowany na stanowisko docenta w Katedrze 
Chemii Organicznej na tym wydziale. Na Politechnice Krakow
skiej pracowal do 1978 roku, pelnietc tam r6wniez funkcj~ Dyrek
tora Instytutu Chemii i Technologii Organicznej. By! wsp6lorga
nizatorem Wydziatu Chemii, a zwtaszcza organizowal od pods taw 
baz~ lokalow1L materiatoweti dydaktycznetKatedry Chemii Orga
nicznej . By! seniorem budowy nowego gmachu chemii i zorgani-
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zowat Centralne Laboratorium Badawcze, wyposazone w uni
kaln!l, jak na owe czasy, aparatur~: chromatograf gazowy, spek
trometr magnetycznego rezonansujqdrowego i pierwszy w kraju 
spektrometr mas. 

R6wnoczesnie, przez cate dziesi~c lat (1968-78), na wniosek 
Ministra Obrony Narodowej, za zgodq_ Ministra Nauki, Szkol
nictwa Wyzszego i Techniki , pelnit obowiq_zki wykladowcy w 
Wyzszej Oficerskiej Szkole Wojsk Chemicznych w Krakowie. 

10 stycznia 1974 roku decyzjq_Rady Panstwazostat Mu nadany 
tytut profesora nadzwyczajnego i takie stanowisko objq_l w Poli
technice Krakowskiej 

I 5 lutego 1978 roku zostal skierowany decyzjq_ Ministra Nau
ki, Szkolnictwa Wyzszego i Techniki do pracy na Politechnice 
Wrodawskiej, kt6ra z powrotem stala si~Jego macierzystq_uczel
niq_i w kt6rej sp~dziljuz reszt~ swojego tw6rczego zycia, stajq_c 
na czele Zakladu Chemii Zwiq_zk6w Aromatycznych w lnstytu
cie Chemii Organicznej i Fizycznej, kt6rym kierowal az do za
sluzonej emerytury. Pelnit takie funkcj~ kierownika Laborato
riumDydaktycznego Chemii Organicznej i Og6lnej, a od I wrze
snia 1981 az do 31 sierpnia 1987 (przez dwie kadencje) by! Pro
dziekanem Wydziatu Chemicznego Politechniki Wrodawskiej 
- swojego macierzystego wydzialu. 

24 lutego 1983 roku Rada Panstwa nadala Mu tytul profesora 
zwyczajnego. 

Odznaczony Krzyzem Kawalerskim Orderu Odrodzenia Pol
ski ( 1979) i Medal em 40-lecia (1985), wyr6zniony Krzyzem Za
sl ugi, Zlotq Odznakq_ Politechnik Wroclawskiej, Medal em Za
sluzonego dla obronnosci kraju, tytulem Zasluzonego Nauczy
ciela Polski Ludowej , dwiema prestizowymi nagrodami Polski e
go Towarzystwa Chemicznego, i innymi . Wielokrotnie nagradza
ny przez Ministra, rektor6w i dziekan6w. 

Dnia I I marca 1994 roku przeszedl na zasluzonq_ emerytur~. 
W czasie emerytury kontynuowal dziatalnosc naukow!l, publi

kujqc,jak to si~ sam wyrazat, remanenty. Ponadto, brat udziat w 
zyciu naukowym w r6inej formie . Pisywat recenzje i byt w trak
cie pisania monografii. Niestety choroba, a nast~pnie smierc nie 
pozwolila Mu dok01iczyc dzieta. 

Na qorobek naukowy Profesora sktada si~ ponad 120 prac ory-
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ginalnych, kilkanascie patent6w i kilka wdrozen. Profesor mial 
wielu uczni6w. Pod Jego opiekq obroniono ponad 30 prac magi
sterskich, okolo l 0 prac doktorskich, a dwie osoby uzyskaly ha
bi litacje By! wsp61autorem dw6ch podr~cznik6w akademickich, 
z kt6rych jeden pt. ,Fizykochemiczne metody badan struktur 
zwiq_zk6w organicznych" - pierwszy z tej dziedziny napisany w 
kraju- by! wielokrotnie wznawiany. 

Zainteresowania naukowe Profesora koncentrowaly si~ na che
mii zwi<tzk6w heterocyklicznych, a zwlaszcza na chemii pirydy
ny, naftyrydyny, chinoliny i chinaksaliny. Badal niezwyklq_reak
cj~ przegrupowania pierscieniowego tych zwiqzk6w. Opracowal 
wiele metod ich syntezy. Zajmowal si~ r6wniez spektroskopiq 
molekularn!l, a zwlaszcza spektrometriq_ mas. Opracowal prze
mystowqmetod~ ciqgtej produkcji chlorku dichloroacetylu. Jego 
najbardziej znane na swiecie prace dotyczq_ niezwyklej reakcj i 
dimetylosulfotlenku, cenionego rozpuszczalnika organicznego, 
z tak zwanymi N-1-1 kwasami, do kt6rych mozna zaliczyc r6wniez 
peptydy i bialka. Te wlasnie prace byly najcz~sc iej cytowanymi 
pracami Profesora. 

By! Czlonkiem Polski ego Towarzystwa Chemicznego i Kr6lew
skiego 1-Iolenderskiego Towarzystwa Chemicznego. 

Jego pasj<t bylo ponadto zbieractwo mineral6w i kamieni ozdob
nych, a takze zwiq_zana z tym turystyka. 

By! czlowiekiem niezwyklej skromnosci, bardzo spokojnym i 
zyczliwym, zwlaszcza studentom. Nikt nigdy nie widzial, zeby 
Profesor podnosil glos w dyskusji lub by! poirytowany. Zawsze 
cierpliwie staral s i~ przedstawiac swoje racje, ale nie upieral s i~ 
przy nich,jesli nie m6glo nich przekonac swego rozm6wcy. Nawet 
w6wczas, gdy dysponowal niezbitymi argumentami. 

Takim pozostaniewnaszej pami~ci. Skromny, zyczliwy ludziom, 
spokojny, zr6wnowazony Czlowiek, na kt6rego Przyjazn mozna 
bylo niezawodnie liczyc. 

Osierocil ion~ Alin~, syna Stanislawa i trzyletniego wnuka. 
Zebra nona podstawie strz~pk6w materia/ow archhvalnych Politechniki 

Wroclawskiej, wyciqgni~to z pami~ci zacnych koleg6w Profesora, moich 
wlasnych wspomnieti i rozm6w z Rodzinq Profesora. 

Wrodaw, l 0.02.1997 r. 

Miroslaw Soroka 

MIKOtAJ MARCZUK 
13 stycznia 1997 r. zmarl 

we Wroclawiu doc .dr inz. 
MIKOLAJ MARCZUK, 

cmerytowany nauczyciel 
akademicki Politechniki 
Wroclawskiej . 

Urodzil si~ dnia 6 lipca 
1914 roku w Warszawie . 
Studia wyzsze ukonczyl na 
Wydziale B udownictwa Po
litechniki Lwowskiej . Prac~ 
zawodowq_ rozpoczq_l przed 
wojnq_ w firmie budowlanej 
G.Nowicki w Brzesciu nad 
Bugiem. Podczas wojny zo
stal wywieziony na roboty 
przymusowe do Niemiec . 

Do kraju powr6cit w 1946 roku podejmujq_c prac~ w Zarzq_dzie 
Miejskim w Stargardzie Szczecinskim. W 1949 roku przeni6st 
si~ do Szczecina i rozpoczq_t prac~ w szkolnictwie wyzszym w 
Szkole Inzynierskiej w Szczecinie, pelniq_c tam tez funkcj~ pro-

dziekana Wydzialu Budownictwa. W 1953 roku przcnosi s i ~ do 
Wroclawia i wiq_ze na trwale z Politechnikq_ Wroclawskq_. 

Bylwicloletnim Prodziekanem Wydziatu lniynicrii Sanitarnej, 
wicloletnim Kierownikiem Katedry i Zakladu lnstalacji Sanitar
nych, a przede wszystkim wykladowc!l, wybitnym specjali stq_ i 
autorytetem z zakresu instalacji sanitarnych, autorem licznyc h 
podr~cznik6w i publikacji naukowych . 

Zostatodznaczony Krzyzem Kawalerskim Orderu Odrodzcnia 
Polski, Zlotym Krzyzem Zaslugi, Medal em Komisji Edukacji Na
rodowej, Zlotq_ Odznak<t Politechniki Wroclawskiej, Zlotq_ Ho
norowq_ Odznakq_ PZITS oraz wieloma odznaczeniami zawodo
wymi. Wyr6zniony licznymi nagrodami wresortach szkolnictwa 
wyzszego i budownictwa. 

W 1984 roku, w wieku 70 lat, przeszedl na emeryturf<. Bylo to 
jednak tylko formalne rozej sc ie s i ~ z ucze1niq_. W miar~ swoich 
sit pracowat dalej, utrzymywal sci sty kontakt z najbli zszym sro
dowiskiem pracy, sluzyt mu zawsze pomocq_ i doswiadczenicm. 

Odszedl od nas Czlowiek prawy, szlachetny, bardzo skromny, 
Wychowawca wielu pokolen student6w, iniynier6w i pracowni
k6w naukowych, Nauczyciel Akademicki o wielkiej osobowosci. 

Koledzy 

11 
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SPRAWOZDANIE 
z posiedzenia 

Konferencji Rektor6w Uczelni Auton 
na Uniwersytecie Warszawskim 

w dniu 31.01.1997 

1. Po zatwierdzeniu porz!ldku obrad przez zebranych, Rektor 
Uniwersytetu Jagiellonskiego, prof. Aleksander Koj, przedstawil 
projekt powolania szerszej reprezentacji srodowisk akademickich 
w postaci Konferencji Rektor6w Akademickich Szkol Polskich 
(KRASP) oraz zaproponowal, by przedmiotem dyskusji byly dwa 
warianty regulaminu KRASP: I - projekt struktury dwustopniowej, 
II - projekt federacji . Dyskusja wykazalajednomyslnosc czlonkow 
Konferencji odnosnie potrzeby utworzenia KRASP. Jednoczesnic, 
w zwi!l_zku z rozbicznosci!l_ stanowisk w sprawie optymalnej struk
tury organizacyjnej KRASP - cz~sc rektorow opowiedziala si~ za 
projektem struktury dwustopniowej, cz~sc za projektem federacyj
nym - postanowiono powolac komisjl( dis opracowania regulaminu 
KRASP w skladzic: 

• Prof. dr hab. Aleksander Koj - Rektor Uniwersytetu Jagiellonskie
go, Koordynator Konferencji Rektorow Uczelni Autonomicznych, 

• Prof. dr hab. Miroslaw Handke - Rektor Akademii Gorniczo
Hutniczej, PrzewodniCZ!lCY Konferencji Rektorow Uczelni Technicz
nych, 

• Prof. dr hab. Janina Jozwiak - Rektor Szkoly Gl6wnej Handlo
wej , 

• Prof. dr hab . Kazimierz Kosiniak-Kamysz - Rektor Akademii 
Rolniczej, Krakow, 

• Prof. dr hab. Zdzislaw Kleinrok - Rektor Akademii Medycznej, 
Lublin . 

Podstawa prac komisji b~d!\. dwa warianty rcgulaminu KRASP, 
przygotowanc przez prof. Aleksandra Koja. 

2. Rektor Uniwersytetu Jagiellonskiego poinformowalo pracach nad 
zmianami w ustawie o szkolnictwie wyzszym, prowadzonych przez 
zcspot prof. Osiowskiego. Przekazal prosb~ o kierowanie do zespotu 
inicjatyw w tej waznej dla srodowiska akademickiego sprawie. 

3. Konferencja przyj~la uchwal~ w sprawie projektu zapisu kon
stytucyjnego dotycz!l_cego bezplatnosci studi6w (wynik glosowania: 
za - 29, przeciw - 0, wstrzymuj!lcych si~ - 1 ). W uchwale wskaza
no, :i:c: (a) konstytucyjnym obowi!\_zkicm panstwajcst zapewnienie 

ogolnej dost~pnosci studiow oraz stworzenie rownosci szans eduka
cyjnych dla mlodziezy, (b) proponowany zap is konstytucyjny o bcz
platnej nauce we wszystkich szkolach publicznychjest nieprecyzyj
ny, (c) zapis ten nalety pomin!l_c i pozostawic regulacji ustawowej 
opracowanie optymalnych drogdla powszeclmej dost~pnosci do stu
diow wyzszych w Polsce. Konferencja udzielila pdnomocnictwrek
torom: prof. Wlodzimierzowi Siwinskiemu i prof. Miroslawowi 
Handke do upowszechnienia tresci powy:i:szej uchwaly i odbycia 
spotkania z przedstawicielami Komisji Konstytucyjnej Zgromadze
nia Narodowego, celem zapoznania ich z merytorycznymi argumen
tami, lez!\_cymi u podstaw uchwaly. 

4 . Konferencja sformulowala stanowisko w sprawie zwi~kszenia 
dotacji budzetowej na inwestycje w szkolach wyzszych (wynik glo
sowania: za - 30, brak glos6w przeciw i wstrzymuj!l_cych si~) . W 
szczegolnosci Konferencja wskazala na fakt dekapitalizacji maj!l_t
ku trwalego wi~kszosci uczelni panstwowych, niskie wynagrodze
nia nauczycieli akademickich oraz zlc warunki lokalowe i przesta
rzat!\_ infrastruktur~ techniczn!\_. Zebrani rektorzy zwr6cil i si~ z ape
l em do Rz!\_dU i Parlamentu o wydatnc zwic,;kszenie nakladow inwe
stycyjnych na szkoly w budzecie panstwa na najblizsze lata. 

5. Zebrani rektorzy jednoglosnie przyj~li uchwal~ w sprawie jubi
leuszu odnowienia Uniwcrsytetu Jagiellonskiego. Wskazano, ze 
jubileusz powinien bye swi~tem nauki polskiej i catego szkolnictwa 
wy:i:szcgo, a takze poparto starania UJ o rozbudowl( tej najstarszej 
polskiej uczelni . 

6. Po zakonczeniu posiedzenia Konferencji odbylo si~ spotkanie 
z dziennikarzami, w trakcie kt6rego prof. Aleksander Koj , prof. 
Wlodzimierz Siwinski i prof. Miroslaw Handke przedstawili wyniki 
obrad, ze szczegolnym podkresleniem potrzeby zmian zapisu kon
stytucyjnego dotycz!l_cego bezplatnosci studi6w. 

Opracowal: 
Dr /tab. Zbig11iew Hockuba 

Sekretarz 
Ko11[ere11cji Rektoro.w U11iwersytetdw Polskiclz 

Stanowisko 
Konferencji Rektor6w Uczelni Autonomicznych 

w sprawie zwi~kszenitz dotacji budietowych na inwestycje w szkolach wyiszych 

Utrzymuj!\_ce si~ od kilku I at niezwykle niskie naklady budzetowe 
na szkolnictwo wyzsze przy jednoczesnym znacznym wzroscie licz
by studentow doprowadzily do odplywu cz~sci kadry, obnizeniu 
poziomu nauczania oraz post~puj!l_cej dekapitalizacji maj!\_tku trwa
lego wi~kszosci panstwowych uczelni . Ubiegloroczna podwy:i:ka plac 
nauczycieli akademickich, jakkolwiek niewystarczaj!\_ca w stosun
ku do potrzcb, zostala przyj~ta jako pierwszy krok w kierunku rea
lizacji uchwaly Sejmu RP w sprawie przeznaczenia 2% produktu 
krajowego brutto na szkolnictwo wy:i:sze. Niestety budzetnarok 1997 
wskazuje, iz te dzialania Rz!l_du nie S!\_kontynuowane. Oprocz plac 
drug!l_zasadnicz!l_barier!\_funkcjonowania i rozwoju uczelni S!\_ wa-

runki lokalowe i przestarzala infrastruktura tcchniczna. Wiele po
mieszczen dydaktycznych nie spelnia odpowiednich wymogow, a z 
koniecznosci S!\. one uzytkowane przez 7 dni w tygodniu. 

Dalszy wzrost liczby ksztalconych na odpowiednim poziomie studen
tow wymaga inwestycji i kubaturowych, przede wszystkim w postaci 
budynkow naukowo-dydaktycznych, a taki:e domow studenckich. 
Zwracamy si~ z ape! em do Rz!\_du i Parlamentu o wydatne zwi~kszenie 
w budi:ecie na na j bl ii:sze lata nalcladow inwestycyjnych na szkoly wyi:sze. 

Warszawa, 30 stycznia 1997 r 

Prof dr Aleksamler Koj 
Rektor U11iwersytetu Jagiell01iskiego 
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Stanowisko 
Konferencji Rektor6w Uczelni Autonomicznych 

w sprawie jubileuszu odnowienia Uniwersytetu Jagiei/Otiskiego 

Za trzy lata przypada jubi leusz 600-lecia odnowienia Akademii 
Krakowskiej, kt6ra dala pocz'l_tek polskim szkolom wyzszym, Zgo
dnie z tradycj'l_ planowane obchody obejm'l_ rozmaite uroczystosci, 
konferencje naukowe, publikacje i imprezy kulturalne. Jubileusz po
winien stac si~ swi~tem dla polskiej nauki i szkolnictwa wyzszego, 
okazj<~.dla przypomnienia spoleczenstwu i Rz<~.dowi RP o zaslugach 
i potrzebach srodowiska akademickiego w calym kraju. Konferen-

cja Rektor6w Uczelni Autonomicznych wyraza gotowosc uczestnic
twa innych polskich szk61 wyzszych w obchodachjubileuszowych 
Uniwersytetu Jagiellonskiego oraz popiera starania wladz UJ o roz
budow~ najstarszej polskiej uczelni. 

Warszawa, 30 stycznia 1997 r 

Prof dr Aleksander Koj 
Rektor Un iwersytetu Jagie /101iskiego 

Stanowisko 
Konferencji Rektor6w Uczelni Autonomicznych 

w spm wie projektu zapisu konstytucyjnego dotyczqcego bezplatnosci studi6w 

Zebrani rektorzy s<~.zdania, iz konstytucyjnym obowi<~.zkiem pan
stwajest zapewnienie og61nej dost~pnosci studi6w oraz stworzenie 
r6wnosci szans edukacyjnych dla mlodziezy. Mozna to osi'l_gn'l_c 
poprzez odpowiedni system stypendialny i podatkowy oraz stosow
ne do potrzeb i wynik6w dotowanie uczelni panstwowych. Obecny 
model finansowania edukacji nie pozwala ucze lniom na stworzenie 
wlasciwych warunk6w ksztakenia dla coraz liczniejszej rzeszy stu
dcnt6w. 

Proponowany zapis konstytucyjny o bezplatnej nauce we wszyst
kich szkolach publicznych oraz cz~sciowej odplatnosci za swiad-

M
esi~cznik Zarz'l_du Gl6wnego AZS ,Akademicki Prze
l<td Sportowy" nr 12/96 podsumowal XVIII Mistrzostwa 
zk61 Wyzszych 1995/96. Jest to impreza odbywaj'l_ca si~ 

od pOCZ'I_tku ]at szescdziesi'l_tych,jedna znajwazniejszych W dzia!al
nosci sekcji sportowych klub6w uczelnianych AZS . 

W ostatnich mistrzostwach wzi ~ l i udzial reprezentanci 75 uczc lni. 

czenia publicznych szk61 wyzszych jest nieprecyzyjny, zdejmuje z 
wladz panstwowych odpowiedzialnosc za poszukiwanie nowych 
rozwi'l_zan systemowych i stwarza niebezpieczei'lstwo utrwalenia 
istniej<~.cej obecnie sytuacji. Naszym zdaniem nalezy ten zap is pomi-
11<\.C i pozostawic regulacji ustawowej opracowanie optymalnych dr6g 
dla powszechnej dost~pnosci do studi6w wyzszych w Polsce. 

Warszawa, 30 stycznia 1997 1: 

w imieniu Konferencji Rektorow Uczelni Autonomicznych 
Prof dr A /eksander Koj 

Rektor Uniwersytetu Jagie /101iskiego 

Najwi~ksz'l_ imprez'l_ byly wsp6lne dla wszystkich mistrzostwa 
lekkoatletyczne w Bia!ymstoku w maju 1995 r., w kt6rych wystar
towa!o prawie I 000 os6b z 50 ucze lni . 

G!6wne problemy,jakie pojawily si,: wtrakciemistrzostw, to oczy
wiscie ograniczenia finansowe, zbyt mala dbalosc o opraw,: propa
gandow'l_ niekt6rych imprez, przekazywanie (na niekt6rych uczel-

Egzamin dla sekcji sportowych klub6w uczelnianych AZS. 

XVIII Mistrzostwa Szk61 Wyzszych 1995/96 

Tym razem klasyfikacja by!a prowadzona w szesciu grupach: 
o akademii medycznych, 
o uniwersytet6w, 
o politechnik, 
o wyzszych szk61 pedagogicznych i filii uniwersytet6w, 
o akademii ekonomicznych, 
o akademii rolniczych, wyzszych szk6! inzynierskich, wy:lszych 

szk61 muzycznych, filii politechnik. 
Niestety nie udala si,: pr6ba szerszego wl'l_czenia do Mistrzostw 

akademii wychowania fizyczncgo. 
Og6!em w zawodach wzi~lo udzial 700 zespo16w uczelnianych. 

W za!eznosci od typu uczelni rozgrywki toczy!y si,: w II lub 12 
dyscyplinach. Odbylo si,: 70 imprez, startowalo prawie 700 studen
t6w - sportowc6w. 

niach) przez AZS obowi<~.zk6w organizacyjnych w r,:ce trener6w i 
SWFiS oraz sprawy regulaminowe. 

19 pazdziernika 1996 podczas Centralnej Inauguracji Sportowcgo 
Roku Akademickiego 1996/97 w Gdansku wr~czono puchary i pa
mi<~.tkowe dyplomy przedstawicie!om poszczeg6lnych uczelni. 

Odnotowujemy wyniki uczelni wrodawskich: Akademia Medycz
na - VIII miejsce, Uniwersytet Wroc!awski - IX miejsce, Politech
nika Wroc!awska - VI miejsce, Akademia Ekonomiczna- I miejsce 
(!) Akademia Rolnicza -X miejsce. 

W kategorii Politechnik I miejsce zaj<~.l Gdansk, II- Gliwice, III 
AGH (Krakow), IV- Warszawa, V - L6dz. K!asyfikacj'l_ obj,:to I 4 
ucze lni technicznych. 

Za najbardziej usportowion'l_uczelni~ w Polsce uznano Uniwersy-
tet L6dzki . • 
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INFORMATYKA I ZARZAPZANIE 

Rada Wydzialu na posiedzeniu w dniu 26 
listopada 1996 

• nadala tytul doktora nauk technicznych 
w dziedzinie informatyki mgr inz. Michalo
wi Wozniakowi za prac~ ,Podstawy kom
puterowego rozpoznania sterowanych lan
cuch6w Markowa z regulami eksperta i ci!l:
giem ucZl\_cym - algorytmy i ich zastosowa
nie w diagnostyce medycznej". 

• Postanowiono wszczl\.c przewody doktor
skie: 

- mgr inz. Arkadiusza Majkowskiego na 
temat ,Jntcgracja schemat6w heterogenicz
nych baz danych w oparciu o obiektowy 
model danych"; promotor: prof. Zygmunt 
Mazur, 

- mgr inz. Przemysbwa Kobylanskiego 
na temat ,Obliczeniowe problemy w zaga
dnieniu liniowego uporzl\.dkowania"; pro
motor: prof. Stefan Chanas. 

RW postanowila przyznac mgr inz. 
P.Kobylanskiemu stypendium doktorskie. 

• Omawiano tematyk~ prac dyplomowych. 
Pani prodziekan dr T.Dubielewicz zapropo
nowala ustalenia r6znic mi~dzy pracami dy
plomowymi inzynierskimi i magisterskimi. 
Dziekan przypomnial, ze tematy prac magi
sterskich winny bye przedmiotem dyskusji 
na posiedzcniach rad instytut6w. 

• RW wybrala w sktad Wydzialowej Ko
misji Wyborczcj studentk~ A. Wojcik. 

• NawiqZUjl\.C do przyj~tych przez Senal 
PWr zasad rekrutacji ustalono zasady przy
znawania dodatkowych punkt6w kandyda
tom na studia na Wydziale lnformatyki i 
Zarzl\.dzania. Dla ch~tnych do studiowania 
na kierunku , Informatyka" b~dl\. to punkty 
Olimpiady Informatycznej, a na kierunku 
,Zarzqdzanie i Marketing" - za wej5cie do 
finalu centralnego szczebla Olimpiady Wie
dzy Ekonomicznej . 

Pani prodziekan I.Dubielewicz po uzgo
dnieniach z inslytutami przedstawila pro
pozycjc kierunk6w i specjalnosci,jakie zo
stanl\. zgloszone do informatora o studiach 
w roku akad. 96/97. 

Studiadziennc inzynierskie na specjalno
sci inzynieria oprogramowania (kier. ,In
formatyka") b~dl\. takie w Legnicy, a studia 
dzienne magisterskie naspecjalnosci zarz<~.
dzani e przedsil(biorstwem (kier. ,Zarzl\.dza
nie i Marketing") w Walbrzychu. 

Na posiedzcniu 
w dniu 17 grudnia Rada Wydzialu 
• podj~la decyzj~ o otwarciu przewod6w 

doktorskich : 
- mgr Grazyny Holodnik-Janczury nate

mat ,Estymacja koszt6w tworzenia oprogra
mowania przy podejsciu obiektowym; pro
motor: prof. Jacek Mercik, 

- mgr inz. Essama Abdulaziza Sallama na 
temat,Sterowanie przep!ywem materia16w 
w przedsi~biorstwie przemys!u przetw6rcze-

cd na str.J5 

nr 86 

Protest KUSS 
Drugi tydzien trwajqjuz rozmowy wladz Uczelni z czlonkami Zarzqdu Kon

wentu Uczelnianego Samorzqdu Studentow. Ma to zwiqzek z akcjqprotesta
cyjnq KUSS PWr podj(/tq 27 stycznia. 

W celu poinformowania spolecznosci uczelnianej o stanie rozmow Strony 
przedstawiajq go w formie komunikatow. JM Rektor pismem okolnym zwrocil 
Sif zprosbq do wszystkichjednostek administracyjnychPWr o podanie ich tresci 
do wiadomosci pracownikow i studentow. Poczqtkowo komunikaty dotyczyly 
strony proceduralnej. 

W dniu I 0 lutego ogloszono ostatni, przed zamknifciem tego numeru ,Pry
zmatu" komunikat informujllCY o wynikach czwartego, odbytego w tym dniu 
spotkania. 

Komunikat zawiera zap is stanowisk obu stron w odniesieniu do trzech postu
latOw. 

Ponizej zamieszczamy kolejne komunikaty w porzqdku chronologicznym. 

Wroclaw, 3.02.97 

KOMUNIKAT 
przyj~ty na pierwszy spotkaniu wtadz Uczelni z cztonkami Zarz~tdu Konwen

tu Uczelnianego Samorz~tdu Studenckiego 
w dniu 31 stycznia 1997 r. 

W dniu 3 1 stycznia 1997 odby!o sit( spotkanie z udzialem nast~pujl\.cych os6b: 

Prof. Andrzej Mulak, JM Rektor, 
Prof. Jerzy Zdanowski, Prorektor ds. Nauki, 
Dr Ludomir Jankowski , Prorektor ds. Og61nych, 
Prof. Lucjan Jacak, Prorektor ds. Nauczania, 
Tomasz Bukowski, przewodniczq_cy Zarzq_du KUSS, 
Jacek Bq_bka, wiceprzewodniczq_cy Zarzl\.du KUSS, 
Stanislaw Rulinski , cz!onek Zarzq_du KUSS, 
Adam Uhornicki, czlonek Zarzl\.du KUSS. 

Na spotkaniu: 

I . Om6wiono procedur~ prowadzenia rozm6w. 
2 . Zaproponowano harmonogram spotkan. 
3. Wymieniono wst~pne poglq_dy na temat dyskutowanych spraw. 

Wroclaw, 4 .02.97 

KOMUNIKAT 

(podpisali) 

Tomasz Bukowski, 
prof A11drzej Mulak 

przyj~ty na drugim spotkaniu wtadz Uczelni z czlonkami Zarz~tdu Konwentu 
Uczelnianego Samorz~tdu Studenckiego 

w dniu 4 lutego 1997 r. 

W dniu 4 lutego 1997 odbylo si~ spotkanie z udzialem nast~pujq_cych os6b: 

Prof. Andrzej Mulak, JM Rektor, 
Prof. Jerzy Zdanowski, Prorektor ds. Nauki, 
Dr Ludomir Jankowski, Prorektor ds. Og6lnych, 
Tomasz Bukowski, przewodniczq_cy Zarzq_du KUSS, 
Jacek Bq_bka, wiceprzewodniczq_cy Zarzq_du KUSS, 
Stanislaw Rulinski , czlonek Zarzq_du KUSS, 
Adam Uhornicki, czlonek Zarzq_du KUSS. 
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W zwiq_zku z rozbieznosciq_ dotyczq_cq_programu dzisiejszego posiedzenia, strony ustalily, 
iz na nast~pnym posiedzeniu w dniu 7 lute go 1997 r. (piq_tek) b~dq_ dyskutowane postulaty: 
4 i 8 zgloszone przez wladze Uczelni oraz I i 6 zgloszone przez Zarzq_d KUSS. 

Wroclaw, 10.02.97 

KOMUNIKAT 

(podpisali) 

Tomasz Bukowski, 
prof. Andrzej Mulak 

przyj\!ty na czwartym spotkaniu wladz Uczelni z czlonkami Zarz:tdu 
Konwentu Uczelnianego Samorz:tdu Studenckiego 

w dniu 10 lutego 1997 r. 

W dniu 10 lutego 1997 r. odbylo si~ spotkanie z udzialem nast~pujq_cych os6b: 

Prof. Andrzej Mulak, JM Rektor, 
Prof. Jerzy Zdanowski, Prorektor ds. Nauki, 
Dr Ludomir Jankowski, Prorektor ds. Og6lnych, 
Prof. Lucjan Jacak, Prorektor ds. Nauczania, 
Tomasz Bukowski, przewodniczq_cy Zarzq_du KUSS, 
Jacek Bq_bka, wiceprzewodniczq_cy Zarzq_du KUSS, 
Stanislaw Rulinski, czlonek Zarzq_du KUSS, 
Adam Uhornicki, czlonek Zarzq_du KUSS. 

Postulat nr 1: 
spowodowanie zwrotu, wraz z odsetkami, kwot pobranych bezpod

stawnie od reaktywowanych student6w, w terminie 7 dni. 

Strony przedstawily swoje stanowiska. Uzgodniono, ze zgloszone przez zainteresowa
nych student6w wnioski, w trybie przewidzianym przez Pisma Ok6lne 26/94 i 13/95 lub 
Zarzq_dzenie Wewn~trzne 21196 (obowiq_zujq_ce w momencie wydania decyzji o oplacie), 
zostanq_rozpatrzone z pelnq_ wnikliwosciq_. We wszystkich przypadkach naruszenia obowiq_
zujq_cych przepis6w, wplacone kwoty byly i b~dq_zwracane zainteresowanym studentom. 

Dotychczasowe wnioski dotyczq_ce zq_dan zwrotu pobranych kwot zostanq_ rozpatrzone 
przez wladze Uczelni do dnia 21.02.1997r. 

W przypadku skierowania przez zainteresowanego na drog~ sq_dowq_sprawy zwrotu kwot 
pobranych w zwiq_zku z reaktywacjq_ z ewentualnymi odsetkami, wladze Uczelni oraz Za
rzq_d KUSS uznajq_ rozstrzygni~cie dokonane przez niezawisly sq_d. 

Odr~bne stanowisko Zarz'!du KUSS: 

Zarzq_d KUSS apeluje do wladz Uczelni o zbadanie zaistnialych przypadk6w pobierania 
oplat. 

Postulat nr 4: 
wyjasnienie sprawy przymusowych ubezpieczen student6w. 

Po zapoznaniu si~ z informacjami dotyczq_cymi ubezpieczen student6w, Zarzq_d KUSS 
postuluje zwrot pobranych w r. ak. 1996/97 skladek oraz uchylenie obowiq_zkowego cha
rakteru ubezpieczenia. Wladze Uczelni zgodzily si~ z w. w. propozycjami i ustalajq_, ze zwrot 
pobranych skladek b~dzie realizowany w nieprzekraczalnym terminie do 28 marca 1997r. 
Jednoczesnie wladze oswiadczajq_, ze nie wyciq_gn~ly dotychczas zadnych konsekwencji w 
stosunku do student6w, kt6rzy skladek tych nie wniesli. 

Postulat 8: 
uchylenie uchwaly Kolegium Dziekan6w Wydzialu Elektroniki 

pozbawiaj~cej uprawnien do pomocy materialnej student6w studi6w 
dziennych powyi:ej 26. roku i:ycia 

Po zapoznaniu si~ ze stanowiskiem wladz Uczelni w sprawie postulatu nr 8 Zarzq_d KUSS 
przyjq_l do wiadomosci, iz sprawa b~dq_ca przedmiotem tego postulatu zostala rozstrzygni~ta 
przed podj~ciem uchwaly o akcji protestacyjnej, a jej traktowanie jako przyczyny sporu 
zbiorowego uznaje za nieporozumienie. 

(podpisali) 

P.Bukowski 
J.Zdanowski 
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go w Jemenie"; promotor: prof. R.Lubnie
wski. 

• Wyznaczono termin publicznej obrony 
pracy doktorskiej mgr inz. Janiny Partyki
Poj~etej na 14.01.97. 

• Powr6cono do tematu aktualnych prac 
dyplomowych. Skorygowano list~e os6b pro
wadzq_cych prace. RW jednoglosnie zatwier
dzila tematy prac. 

• Czl"onkowie RW otrzymali terminarze 
obron prac dyplomowych. Niezlozenie pra
cy dyplomowej do 25 wrzesnia 1997 powo
duje skre5lenie z listy student6w. Zdarzyl 
si~e juz przypadek, ze student z powodu ta
kiego skreslenia wystq_pil na drog~e sr:tdOWf:t. 
Wykazy recenzent6w zaproponowanych 
przez promotor6w winny bye zlozone dzie
kanowi do 25 maja, kt6ry rna prawo zmie
nic recenzenta. 

• Poparto wniosek o zatrudnienie studen
ta Krzysztofa Juszczyszyna w Inst. Stero
wania i Techniki System6w na stanowisku 
studenta stazysty. 

• Wszcz~to post~epowania konkursowego 
na stanowisko asystenta w Zakladzie Ergo
nomii i Socjologii Zarzr:tdzania w zakresie 
socjologii organizacji i zarz<~.dzania perso
nelem. W sklad komisji konkursowej we
szli drT.Stalewski (przew.), prof. J.Grobelny 
i dr M.Brol. 

• Dziekan przedstawil proponowane przez 
RGSzW og6lne kryteria systemu jakosci 
ksztakenia w szkolach wyzszych. RGSzW 
pracuje nad nim od 3 lat. Planuje powolanie 
komisj i, kt6re w oparci u o w/w kryteria b~edr:t 
opracowywaly dla kazdego lderunku ankiety 
pozwalaj!j_ce nast~epnie na nadanie jcdnost
ce akredytacji B, A lub A plus. Nie powsta
la ankieta odpowiednia dla Wydzialu, ale 
mozna zapoznac si~e z ankietq_ dla elektro
techniki. Nalezy tez pod tym k<~.tem rozpa
trzyc spraw~e praktyk. 

• Dr J.Kroik poinfonnowal o spotkaniu z 
dziekancm Wydz. Mechanicznego prof. 
J.Kochcm w sprawie ksztakenia o profilu 
mechanicznym na kierunku Zarz<~.dzanie i 
Marketing. Obecnie program jest zatwier
dzony tylko na 1 rok, wi~ec nalezy podjr:tc 
ustalenia co do nast~pnego. Mozli we S'l. r6z
ne warianty: 

-pro til zostanie dostosowany do wymo
g6w minimum programowego RG , co 
znacznie obciq_zy pracownik6w 1-23 i 1-22, 

- studenci zostanq_ skierowani na zaj~ecia 
prowadzone dla calego kierunku, zas spe
cjalizacja rozpocznie si~e po VI semestrze; 
w miarC< mozliwosci b~ed<t tam dodawane 
przedmioty mechaniczne, 

- przeksztakic zaj~ecia w studia inzynier
skie, gdzie nie obowi<~.zujq_ zadne minima. 

R6wnocze5nie Wydz. Mechaniczny pra
cuje nad powolaniem u siebie nowego kie
runku (robocza nazwa: inzynieria prze
myslowa), kt6ry powstanie najdalej po 2 
latach. Problem ten jest tez dyskutowany 
na Wydz. Chemii i Elektrycznym. Komi
sja Programowa musi opracowac wlasn!J. 
propozycj~e. e 



16 

• 
KS IJ\ZKI, ktore polecamy ... 

Robin Wiliams 
1\ 

I I-. ~~ ..J 1 2 I 4 * 
Jak skladac tekst 
PC nie jest maszyn~ do pisania 

Wyd. Helion, Gliwice 1994, cena 6 zl 

Jeszcze tak niedawno waznym urz<tdzeniem w biurze i w 
domu byla maszyna do pisania, a czasem r6wniez i powie
lacz. W ostatnich latach przyszlo donas z Zachodu zjawisko, 
kt6re i tam jest no we, a kt6re zmienilo :Zycie- desk top publi
shing (DTP). Nigdy przedtem druk na profesjonalnym pozio
mie nie by! tak latwo dost~pny, a co jeszcze wazniejsze, tani . 
Wszyscy zacz~li korzysta6 z technik (DTP). Jednak nie wszy
scy maj<tjednakowe osi'@li~cia. 

Czy zastanawiali si~ Panstwo kiedys, co odr6znia wydruk 
profesjonalny, ladny, o wyszukanej formie, od amatorskiego? 
Kluczem do tej zagadki Sl:\. techniki i zasady rz<tdz<tce profe
sjonalnym skladem. Niniejsza ksi<t:Zka nie tylko podaje zasa
dy, ale takze wyjasnia ukryty w nich sens. 

Pierwsza wersja ksi<ti:ki, zatytulowana ,The Mac is not a 
typewriter", zostala sprzeda~a w pon~d 75000 e.gzemplar~y. 
Miala entuzjastyczne recenzJe, a Publish Marketmg AssocJa
tiori przyznalo jej prestizow<t nagrod~ : Benjamin Franklin 
Award. Niniejsza wersja napisana przede wszystkim z mysl<t 
o uzytkownikach komputer6w zgodnych z IBM PC, wprowa
dzi ich liczne grono w swiat profesjonalnego pi~knie skom
ponowanego druku. 

,Kup i przeczytaj t~ ksiqzk~. Stosuj si~ do radw niej zawar
tych. Niewie/e ksiqzek zrobilo na mnie takie wrazenie. "- na
pisal Jerry Whiting w Aldus Magazine. 

Polska wersja ksi<t:Zki zostala uzupelniona przez polskiego 
wydawcl( fragmcntami poswi~conymi polskim literom i roz
dzialem ,Polskie znaki diakrytyczne". 

Ksictzka zawiera dedykacj~: 
,.Pami~ci Wiliama Strunka Juniora, ktorego dziela i.filozo

.fia nauczyly mnie precyzyjnego definiowania p~j~~· " . 
JeSli przyst~pny i logicznywyw6dzawartywteJ kSIC\.ZCeJest 

zaslug<t w/w Wiliama Strunka Juniora, to zachowamy Go we 
wdzi~cznej pami~ci . 1>- '1'1 RoC' 

.f • ~ ~&"'+' 
Doktorant- to brzmi dumnie! :r -o\0\'

0 ~<'· 
~ c,\ll ~ 

-<1 -,0d " 

- Trochfi! bym odpoczct! panie profesorze ... 
- Po doktoracie panie Damianie. Gdy bfi!dzie pan juz pracowal 

na politechnice ... 
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Biblioteki 
dla uczelni wrodawskich 

Juz nawet paryska ,Kultura" doniosla (grudzien 1996), ze 
Uniwersytet Wroclawski rozpocz<tl starania o bud ow~ biblio
teki uniwersyteckiej. Co prawda, BU dysponuje - w przeci
wienstwie do Biblioteki PWr - trzema duzymi budynkami w 
centrum Wroclawia, magazynem skladowym i lokalami mie
szcz<tcymi 38 bibliotek zakladowych, ale JM Rektor R. Duda 
wyst<tPil do MEN z formalnym wnioskiem o wprowadzenie 
do plan6w inwestycyjnych nowego gmachu. Budynek ma by6 
zlokalizowany na pl. Grunwaldzkim, b"dzie mial blisko 36 
tys. m. 2 powierzchni. Ministerstwo wyrazilo zgod", pod wa
runkiem, ze znaczna cz"s6 srodk6w b~dzie pochodzila zc 
srodk6w pozabudzetowych. UWr pragnie zdobyc na ten eel 
pienii\_dze od sponsor6w. Pierwsze kroki wtym kierunku podj<tl 
prof. Henryk Ratajczak, byly rektor UWr, a obecnie dyrektor 
Stacji Naukowej PAN w Paryzu. Uzyskal on od redakc.Jt 
,Kultury" sum~ 5 tys. FF, spodziewasi~tezzorganizowac wy
staw~ prezentujctcct zbiory francuskie w BUWr, a slui:l:l.Ci\. 
uzyskaniu dalszych funduszy. 

Natomiast JM Rektor Akademii Rolniczej we Wrodawiu 
prof. Tadeusz Szulc zlozyl wniosek do Fundacji na Rzecz 
Nauki Polskiej w sprawie sfinansowania przebudowy maga
zyn6w dla Biblioteki Gl6wnej AR. 

(Przeglqd Uniwersytecki 1197, Glos Uczelni 11r 49) 

... mamy bank cd ze str.4 

ROR i kredyt6w na zakup papier6w wartosciowych). Bank 
oferuje tez zakladanie pracownikom kont osobistych (ROR), 
kt6re na tie innych ofert S<tbardzo korzystnie oprocentowane. 
Przelewane na konta ROR pensje, premie, honoraria etc. pra
cownik6w b~d<tnatychmiast przynosily korzystne odsetki . 

Pracownik moze podj<t6 w kazdej chwili swoje pienictdze z 
konta dzi~ki bankomatowi BPH mieszcZ<tcemu sire na terenie 
uczelni lub (przez 24 godziny na dob~) przy pomocy specjal
nej karty ,Sezam" wydawanej przez BPH posiadaczom ra
chunk6w ROR. Bankomaty Sit dost~pne w wielu punktach 
miasta i calej Polski. 

A dla studentow? 

Uzyskano kredyt edukacyjny na sfinansowanie wszystkich 
koszt6w zwi<tzanych z naukl:l., mieszkaniem wczasie studi6w, 
zakupem pomocy naukowych itp. udzielany na 7 lat. Opro
centowany jest na poziomie 0,9 stawki kredytu lombardowe
go (+ minimalna marza) i nie moze przekraczac 12-miesi~c~
nego przeci~tnego wynagrodzenia w gospodarce narodoweJ. 

Autorzy doniesienia wyrazaj<tnadziej'<, ze wprzyszlosci uda 
si'< uzyskac jeszcze korzystniejsze warunk.i wsp61pracy. 

Jak si~ Panstwu to podoba??? 

(mk) 

Pismo informacyjne Politechniki Wroclawskiej 

Politechnika Wroclawska 
Wybrzete Wyspianskiego 27 

50-370 Wroclaw 

Redaktor Naczelny: dr inz. Maria Kisza 
Redakcja: bud. D-5, pok. 22, tel. 320 22 89 

e-mail: pryzmat@ite.ite.pwr.wroc.pl 

Dmk: Drukarnia Oficyny Wydawniczej PWi· Naklad 1500 egz. 
Pismo wsparte dotacjq KBN 
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POZYCZKI DLA WYBRANYCH 

Od roku akademickiego 1998/99 po
wstalby, na mocy ustawy, paiistwowy fun
dusz po:iyczkowy z ktorego moglyby ko
rzystac osoby studiujl{ce w trybie dzien
nym w uczelniach paiistwowych. Przy 
czym poczlftkowo system ten bylby wpro
wadzony pilota:iowo w jednym lub w 
dwocb bsrodkach akademickich - praw
dopodobnie w Poznaniu i Warszawie. 

£rojekt musi bye jeszcze zatwierdzony, 
przezrzl\d.Wiceministercdukacji Kazimierz 
Przybysz zapewnial, ze jeszcze w tym kwar
tale projekt trati pod obrady Komitetu Spo
leczno-Politycznego RM. 

Prace nad systemem pozyczek trwaj'l.juz 
ponad dwa lata, gdyz,jakwyjasnil Przybysz, 
dot'l.d nie bylo zgody rcsortu tinans6w, aby 
fundusz byl zasilany z budzetu Panstwa. 
· Poslowie Sejmowej Komisji Edukacji, 
Nauki i PostC<pU Technicznego przyjC<li wczo
raj informacjl( MENna ten temat,przy ostrym 
sprzeciwie posl6wUnii Wolnosci. Obecni na 
posicdzeniu komisji przedstawicielc Parla
mentu Student6w RP bronili MEN, zaznacza
jl\.c, ze jest to jedyna konkrctna propozycja, 
kt6ra moglaby polepszye w kr6tkim czasie 
sytuacj~ studcnt6w. Jednak studenci nadal 
uwazaj'l, ze system pozyczek powinien bye 
dostl(pny dla wszystkich student6w, takze 
zaocznych i wicczorowych orazz uczelni nie-
panstwowych. A.P. 

(Rzeczpospolita 7.02.971:) 

PREZYDENCKIPATRONAT 

Prezydent RP Aleksander Kwasniewski ob
jll.l honorowy patronat nad obchodami 300-
lecia Uniwcrsytctu Wrodawskiego. Gl6wne 
rocznicowc uroczystosci przypadn'l. na rok 
2002. Uniwersytet zamierza do tego czasu 
unowoczesnie sil(, silniej zwi'l.zae z potrze
bami miasta, regionu i krajuoraz przypomnice 
swojll_roll( wpo lskiej i europejskiej kulturze. 

(acha, WW 6.02.97 r.) 

POSIEDZENIE PROREKTOROW 

Styczniowe posiedzenie Kolegium Prorek
tor6w ds. Studenckich i Nauczania ucze lni 
wroclawskich odbylo sil( 14 stycznia I 997 w 
murach Papieskiego Fakultetu Teologiczne
go. W pierwszej czl(sci mialo ono odswil(tny 
charakter, gdyz pola._czono je z oplatkiem i 
skladaniem noworocznych zyczen. Tl( czl(se 
posiedzenia zaszczycili swoj'l. obecnosci'l. 
rektorzy Wy:i:szego Seminarium Duchowne
go i Papieskiego Fakultetu Teologicznego. Na 
spotkanie zaproszono dw6ch bylych prorek
tor6w: prof. Andrzeja Steciwkl( z Akademii 
Medycznej i prof. Zdzislawa Krcmensa z 
Politechniki . 

W CZI(sci roboczej dyskutowano problemy 

oceny jakosci nauczania w szkolach wyz
szych ze szczeg6lnym uwzglC<dnieniem an
kictyzacj i zajl(e dydaktycznych przez studen
t6w. Najbardziej zaawansowan'l. w tej dzie
dzinie uczelni'l. okazala sil( Akademia Rolni
cza, kt6rej Senat podj'l.l formaln'l. uchwall(. 

Kolejne posiedzenie odb~dzic sil( 18 lute
go w murach Akademi i Medycznej. Zostanll_ 
naniezaproszeniprzedstawicicleKuratorium 
Oswiaty i Wychowania oraz dyrektorzy wy
branych lice6w, a przedmiotem obrad bl(d'l. 
problemy programu ,Nowej Matury" i sze
roko rozumianej wsp6lpracy i wsp6ldziala
nia szk61 srednich i wyzszych. 

(mr) 

SPOTKANIA GRUPY INICJATYWNEJ 
UTWORZENIA PARKU TECHNOLO
GICZNEGO WE WROCtAWIU 

Nazaproszeniedyrektora Wydzialu Tnicja
tyw Gospodarczych Urzl(dU Miejskiego 
Marka Winkowski ego w dniu 19 grudnia br. 
zebrala si« grupa inicjatywna utworzenia 
Parku Tcchnologicznego we Wroclawiu. 
Obecni byli przedstawicicle Politechniki 
Wroclawskiej (m.in. dziekan Wydzialu Me
chanicznego prof. Jan Koch), Szkoly Fran
cuskiej (dr Wojciech Myslecki, dr Jan Betta), 
prezes Dolnosl'l.skiej Tzby Gospodarczej 
Zbigniew Sebastian, wicedyrektor sp61ki 
Dolmel sp. z o.o. Tadeusz Krupinski i pro
rektor Akademii Rolniczej we Wroclawiu 
prof. Tadeusz Trziszka. Uzgodniono, iz do 
grupy inicjatywnej zaproszeni zostan'l. r6w
niez przedstawiciele Uniwcrsytetu Wroclaw
skiego, Akademii Ekonomicznej , Banku Za
chodniego i wojewoda wroclawski. Na spo
tkaniu padly ju:i: pierwszc, wst~pne deklara
cje. Uzgodniono , iz sformulowany zostanie 
list intencyjny w sprawie przyst'I.P ienia do 
Sp61ki Akcyjnej ,Tcchnopolia Wroclaw" SA. 

W kolejnym spotkaniu (23 styczn ia) grupy 
inicjatywnej pracuj'l.cej nad koncepcj'l. Par
ku Technologicznego we Wroclawiu wzil(li 
udzial opr6cz dotychczasowych uczestni
k6w: prorcktor ds . og61nych Uniwersytetu 
Wroclawskiego prof. Wladyslaw Dynak, rek
tor Akademii Ekonomicznej prof. Andrzcj 
Baborski, przedstawiciel Banku Zachodnie
go i dyrektor gabinetu wojcwody wroclaw
skiego. Nie zatwierdzono tresci projcktu li
stu intencyjnego w sprawie przyst'I.Pienia do 
Sp6lki Akcyjnej ,Technopolia Wroc!aw", 
sprzeciwil sil( temu bowiem przedstawiciel 
Dolmelu. Prezes Dolmelu stwierdzil, ze na
lezaloby najpierw zbadae sensownosc tego 
przedsii(WZi«cia. Dolmel got6w jest stinan
sowae koszty wykonania i opracowania ba
dai1 oraz wnie5e to jako aport do utworzonej 
sp6lki . Uczestnicy spotkania przystali na 
propozycj« Dolmelu, by powolana grupa ini
cjatywna zebra! a si« ponownie Slutego br. w 
celu podpisania woli stworzcnia we Wroc!a-
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wiu parku technologicznego. Pojawilysil(trzy 
podmioty gotowe podj'l.e sil( przeprowadze
nia badan: Szkola Francuska, Centrum Trans
feru «Technologii Politcchniki Wroclawskiej 
i Akademia Ekonomiczna we Wroclawiu. 

(mwj) 

NOWAUStUGA 

Od pocz'l.tku roku I 997 dziala telefonicz
na poradniaj~zykowa. Porad udzielaj'l.jl(zy
koznawcy z lnstytutu Filologii Polskiej Uni
wersytetu Wroclawskiego z prof. Jancm 
Miodkiem na czelc. Korzystae mozna od 
poniedzialku do pi'l.tku w godz. 13- 1 5 pod 
numerem tclefonu 402-430. 

(Przeglqtl U11iwersytecki 1197) 

PWRWCK 

Profesorowic Daniel J.Bem (I-28), Bogdan 
Burczyk (1-27), Marian Cegielski (I-8), Hcn
rykHawrylak(I-16), StefanJasietlko (1-3), Jan 
Kmita (T-14 ), Benedykt Licznerski (I-25), 
Czeslaw Nosal (T-23), Czeslaw Ryll-Na
rdzewski (1- 18) i Tomasz Winnicki (I-1 5) 
otrzymali nominacje do Ccntralnej Komisji 
ds. Tytulu Naukowego i Stopni Naukowych . 

Wil(kszose z nich reprczcntuje Sekcje< Nauk 
Technicznych. Natomiast profesorowic 
B .Burczyk, S.Jasienko i C.Ryii-Nardzewski 
Sl\. w Sekcji Matcmatyki, Fizyki, Chemii i 
Nauk o Ziemi, zas prof. C.Nosa l - w Sekcji 
Nauk Humanistycznych i Spolecznych. 

WARSZAWSKI PARKTECHNOLOGICZNY 

W gmachu Politechniki Warszawskiej 
odbyla sil( konfercncja poswil(cona wolnej 
strefic ekonomi cznej Warszawa-Ok~cie. 
Znaczn'l. cze<se jej tcrcnu bl(dzie zajmowal 
Warszawski Park Technologiczny. 

(Biu/ety11 !trformacyjny PW 1/97) 

PRZEPRASZAMY ... 

... prof. Alcksandra Werona za pomylkl( w 
Jego imieniu, tym bardziej, :i:e tekst dotyczyl 
przyznanej Mu nagrody im. H.Steinhausa 
(,Pryzmat" nr 85) . 

Retlakcja 

z gle<bokim za lem zawiadamiamy, ze 
9 styczn ia 1997 A 

zmarla IJ!Y' 
dr Halina Sikorska 

lekarka stomatolog, od lipca 1990 r. dy
rektorka Zespotu Opieki Zdrowotnej dla 
Szk6l Wy:i:szych we Wroclawiu. lnspiro
wa1a wiele szlachetnych inicjatyw, w tym 
i pomoc medyczn'l, jak'l. zoz swiadczyl 
Sybirakom, emerytom i rencistom uczel
ni wrodawskich. 
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V POSIEDZENIE SENATU 

(23.01.1997) 

Senat uczcil pami~c zmarl:ych: prof. Kazi
mierza Kinsnera, doc. Mikolaja Marczuka i 
zmarlej wprzededniu zakm'lczenia pracy zawo
dowej dyrektorki ZOZ dla Szk6l Wyzszych pani 
dr H.Sikorskiej . 

• Zatwierdzono wnioski o mianowanie na sta
nowiska profesor6w nzw. PWr: dr hab.in:i. 
arch. Hanny Kozaczewskiej-Golasz i dr in:i. 
arch. Stefana Millera (Wydz. Architektury), 
dr hab.in:i. Lecha Sitnika (Wydz. Mechanicz
ny), dr bab. Kariny Weron , dr hab.in:i. Ry
szarda Magiery i dr hab. in:i. Andrzeja Ra
dosza (WPPT). 

Zatwierdzono tei:wnioski o ponowne miano
wanie na stanowiska profesor6w nzw. dr hab. 
in:i. Hanny Suchnickiej (Wydz. BLiW) i dr 
hab.in:i. Moniki Hardygory (Wydz. G6miczy). 

• Senat omawia! zagadnienia polityki rekru
tacyjnej na PWr w roku 1997/98 i inne biei:~ce 
sprawy dydaktyki. Prorektor ds. Dydaktyki 
prof. L.Jacak przedstawillist~ problem6w do 
dyskusji: rekrutacj~, ocen~ jakosci nauczania, 
wprowadzenie obowi~zkowych cwiczen z ma
tematyki i zwi~kszenie limitu zaj~c zj~zyk6w 
obcycho 60 godz. orazzmiany w finansowaniu 
dydaktyki. Jako istotny problem podkreslil po
trzeb~ wnikliwej analizy jakosci nauczania, 
kt6ra jest obecnic przedmiotem troski MEN i 
RGSzW. W przyszloscijakosc ksztalcenia b~
dzie kontrolowana. Okresli si~ standardy ksztal
cenia. Przy ocenie uczelni b~dzie uwzgl~dnia
ny spos6brekrutacji (egzaminy wst~pne , elimi
nacja na l roku), poziom ksztalcenia z przedmio
t6w podstawowych i zj~zyk6w. Rozwaza si~ 
w zwi~zku z tymi innowacjami - chwilow~ 
zmian~ finansowania dydaktyki : w roku urucho
micnia zaj~c bylyby one finansowane central
nie. Oddzielny problem dotyczy premiowania 
znacz~cych osi~ni~c dydaktycznych (np. au
torstwo skrypt6w, wprowadzanie nowych spe
cjalnosci, nowych wyklad6w itp.) Ze wzglcedu 
na zmieniaj~ce si~ uwarunkowania w rekruta
cji trzeba d~zyc do reklamowania Uczelni w 
srodkach masowego przekazu. 

Dziekan J.Koch postawil pytanie, czy zaj~
cia z j~zyka i wf powinny nalei:ec do kanonu 
nauczania na studiach. Stwierdzil tez, ze decy
zje o premiowaniu osi~ni~c dydaktycznych 
powinny bye w gestii dziekan6w. Podkreslil rol~ 
marketingu w staraniach o student6w (uczest
nictwo w targach ed ukacyjnych, przygotowy
wanie folder6w etc.) Poparl ide~ wprowadze
nia cwiczen z matematyki. 

Dziekan J.Zwoidziak zauwazyl potrzeb~ 
podnoszenia jakosci zaj~c dydaktycznych i 
rozwoj u public relations, w tym i zaangazowa
nia do tych zadan ,Pryzmatu". 

Dziekan R.Nowicki powiedzial, zc zwi~ksza
nie ilosci zaj~c j~zykowych (przy okreslonym 
limicie zaj~c studenckich w tygodniu) b~dzie 
wymuszalo ograniczanie ilosci innych zaj~c. 
Bye moze nalezaloby okreslic poziom wyma
gan zj~zyka i umoi:liwic studentom korzysta
nie z zaj~c, ale poza ,siatk~". Realizacja cwi
czen z matematyki moze rozbic si~ o brak sal. 

Dr J.Gorniak zapytal, czy studenci rzeczy
wiscie chc~ wprowadzenia cwiczen z matema-
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tyki. 
Dr. M.Michalewska (ZNP) wyrazila po

gli\_d, ze mozna poprawic kontakty ze szkola
mi srednimi (w tym z klasami trzecimi), udo
skonalic informatory (podac w nich informa
cj~ o perspektywach zatrudnienia) i prowadzic 
szerok~akcj~ otwartych drzwi. Stwierdzi!a, ze 
brakjest informacji z RG o poziomie kszta!ce
nia na PWr, poparla wprowadzenie zaj~c z 
matematyki i usprawnienie zapis6w naj~zyki. 
Proponowala wykorzystywanie ankiet i hospi
tacji do podnoszenia poziomu dydaktyki. 

Prorektor ds. Ogolnych dr L.Jankowski 
przypomnial, ze kierunki studi6w musz~ bye 
zgodne z centralnymi uregulowaniami. Pro
gram zaj~c na kierunkach inzynierskich (inz., 
mgr inz.) jest tei: okrdlony przez RGSzW: 
musi tam bye min . 50% zajcec technicznych. 
Niezb~dne jest tez wypracowanie wewn~trzu
czelnianych system6w oceny jakosci. Maso
we zjawisko powstawania uczelni niepanstwo
wych przyczyni si~ do powstania komisj i akre
dytacyjnych. FEANI nie okresla kryteri6w zna
jomoscij~zyk6w obcych, gdyzj~zykjest ele
mentem wyksztalcenia og6lnego. Co do zach~
cania uczni6w do studi6w na PWr - nie rna 
sensu podawanie chwilowych danych o moz
liwosciach zatrudnienia, ale warto podkreslac, 
ze nasz absolwentjest ,odporny" na bezrobo
cie. 

Prof. Z.Bac zdecydowanie podkreslil po
trzeb'< cwiczen z matematyki, kt6re powinny 
przyczynic sice do lepszej skutecznosci naucza
nia na l roku . J'<z· obey to sprawa studenta. 
Trzeba mu stworzyc mozliwosci, ale nie zmie
niac siatki dydaktycznej . 

Pro f. J. Misiewicz podkresl il wartosc do bre
go przygotowania z nauk podstawowych i 
centralnego linansowania minimum dydak
tycznego z matematyki i fizyki oraz wf. Pro
ponowal, by premiowac poszukiwane publi
kacje dydaktyczne. 

Mgr M.Gorecki (SJO) stwierdzi!, i:e nawet 
dodatkowe 60 godz. zaj'<c z j~zyka obcego, 
kt6re postuluj~sami studenci, nie jest wystar
czaj~cym zakresem ksztalcenia, choc poziom 
znajomosci j~zyk6w jest r6zny. Ok. 8% slu
chaczy zdaje egzamin bez potrzeby uczcstni
czenia w zaj'<ciach. 

Prof. J.Zwo:idziak przypomnial o potrze
bie finansowania zaj'<c specjalistycznych, za
wodowych. 

JM Rektor A.Mulak podkrdlil potrzeb'< 
przygotowywania si~ do wprowadzenia syste
mu kontroli jakosci. Poza tym, wobec rosn~
cej liczby studcnt6w zaocznych (srcdnia kra
jowa to 1 00% student6w dziennych), PWr traci 
na ograniczonej rekrutacj i. Zaklada si~, ze na
b6r wzrosnie o 6%. Uczelnie, kt6re nie nad~z~ 
za tym przyrostem, stracq na dotacji. Proble
my lokalowe moi:na zredukowac przez ela
styczniejsze gospodarowanie istniej~cymi 
zasobami, a nawet wynajmuj~c pomieszcze
nia . 

• Przeprowadzono tei: dyskusj'< na temat 
zmian w Ustawie o szkolnictwie wyzszym. 
Byla to odpowiedz na postulat Konferencji 
Rektor6w Polskich Uczelni Technicznych i 
Konferencji Rektor6w Po1skich Uczelni Au
tonomicznych. Ustawa zaczyna si'< starzec. 
Widac to po problemie odplatnosci za studia. 
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W RGSzW powstal specja1ny zesp61 pod kier. 
prof. A.Pelczara (UJ) zbieraj~cy materialy do 
propozycj i zmian. Pali\_c~ spraw~ s~ problemy 
rodz~ce si~ na styku dzialan uczelni panstwo
wych i niepanstwowych. Te ostatnie cz~sto 
sci~aj~kadr~ oferuji\_c lepsze zarobki. Ponad
to istnieje problem odr6zniania si~ uczelni au
tonomicznych. Cz~sc kadry naukowej, zwla
szcza uniwersyteckiej, chce by ucze1nie auto
nomiczne, kt6rychjest 22, utworzyly reprezen
tacj~ , w kt6rej bylyby czlonkami rzeczywisty
mi, zas inne ucze!nie wyst~powalyby tam tylko 
na prawach czlonk6w stowarzyszonych. Konf. 
Rektor6w Polskich Uczelni Technicznych, do 
kt6rej nalezy PWr popiera raczej struktur~ ega
litarn~. ustawa musi si~ lei: okreslic organiza
cjce kontrolijakosci ksztalcenia. Problem odplat
nosci za studia jest zwi~zany z tekstem konsty
tucji RP. Na PWr koszta kszta!cenia wynosz~ 
ok. 4 tys. zl/rok. Do rozwii\_zania pozostaj~ tez 
problemy organizacji wsp6!pracy z PAN i in. 
jednostkami naukowymi , status doktorant6w i 
r6zne prawa pracownicze nauczycieli akade
mickich, w tym takie urlopowe. 

Prof. J.Koch proponowal, by wyr6znic uczel
nie autonomiczne, wprowadzic odplatnosc przy 
powtarzaniu zaj~c i traktowacdoktorant6w jako 
pracownik6w. W odniesieniu do PAN zauwa
i:yl, ze tylko tamtejsi pracownicy s~ dydaktyka
mi, kt6rzy nie ksztalc~ student6w. 

Prof. J.Sworakowski zalecal , by uczelnia 
narzucila wymogi formalne wobec wydzial6w, 
co umozliwi prawidlowe rozliczanie finanso
we. Obecna ustawa stworzyla problemy przcz 
zatomizowanie struktury uczelni. 

Prof. J.Zdanowski powiedzial, ze w przeci
wienstwie do tradycyjnych instytucji, uczelnie 
niepanstwowe wykazuji\_ du~.elastycznosc w 
tworzeniu nowych kierunk6w, kt6re Si\. cz~sto 
konglomeratami dotychczasowych dziedzin 
ksztalcenia. Ustawowa struktura wydzialowa 
jest na to zbyt sztywna. 

Prof. H.Hawrylak przypomnial problemy 
kadrowe. Za kilka lat nie b~dzie komu praco
wac na uczelniach. Nalezy zadeklarowac przy
nalci:nosc do grupy uczclni autonomicznych i 
wr6cic do dawnego systemu przyznawania ty
tulu. Przypisanie doktorant6w do katcgorii stu
dent6w ma zalety finansowc: nie wymaga pla
cenia skladki na ZUS. doktoranci s~ obecnie 
jedyn~ grupi\_ na uczelni, kt6ra nie uczestniczy 
w wyborach i nie rna reprezentacji w senacie. 

JM Rektor zaproponowal, by dysku* pod
j~c na radach wydzial6w. 

Przedstawil tez pozytywny przyk!ad AGH, 
gdzie mimo formalnej niczaleznosci wydziaMw 
dziala sprawny nadz6r finansowy. Suma budze
t6w wydzial6w stanowi budzet uczclni, zas 
rektor pelni funkcj~ nadzorczo-interwencyjn~. 

• Sen at zaaprobowal wniosek o przyznanie 4 
stypendi6w dla student6w z Czeczenii ( 44:2: 8). 

• Prorektor ds. Nauki prof. J.Zdanowski 
wysti\.Pil z wnioskiem o przedluzenie na 1997 
rok uchwaly Senatu o moi:liwosci zwi~kszenia 
ze srodk6w na dzialalnosc badawczi\_ rocznego 
wynagrodzenia zasadniczego. System ten jest 
stosowany od 2 lat. Korzysta z tego co pi~ty 
pracownik. Praktyka wygl~da r6znie wposzcze
g6lnych instytutach. Rekord to 167 os6b w 
instytucie korzystaj~cych ze zwi~kszonych 
wynagrodzen, ale s~ tei: jednostki, w kt6rych 



4 

,~/ 

;:J' I 

skorzstaly pojedyncze osoby alba i nikt. Rekor
dowa zmiana zarobk6w z tego tytulu wyniosla 
2.440 ztlrok. Srednio kwota ta wynosi 400 do 
779 zl (zaleznie odjednostki). Niekt6re insty
tuty wol'l. zainwestowac w sprz~t. 

Prof. M.Hardyg6ra poinformowala, ze 
Komisja Senacka ds. Finansowania Badait 
Naukowych analizowala wyniki 95 i 96 r. i 
popiera wniosek. Podkresl ila, zc decyzj~ o 
zwi~kszeniu limitu podejmuje kierownik jed
nostki. 

Dr M.Michalewska (ZNP) zalecila, by przy
znawac podwyzk~ osobom wwieku przedeme
rytalnym. Sprzeciwili si~ temu dziekaniJ.Koch 
i R.Grz~tslewicz, tym bardziej , ze obecnic nie 
rna to wplywu na wielkosc przyznawanej eme
rytury. 

Senat przedluzyl uchwalf( (49:0:3). 
• Wyrazono zgod~ (43:2:5) na wsp6lpracrc z 

uniwersytetem ksztalcenia zaocznego (FernU
niversiUit)wHagen(RFN). TaduZa uczelnia(56 
tys. student6w!) rna grant Niemieckiego Fede
ralnego Min. Nauki i Szkolnictwa, kt6rego 
celem jest m.in. unowoczesnianie akademickie
go i naukowego systemu w Centralnej i Wscho
dniej Europie. Chodzi o transfer wiedzy i do
swiadczen dotycZi\cych nauczania zaocznego, 
wymiany osi'lJPlircc i wiedzy naukowej oraz 
oferty programu zaocznego nauczaniajccz. nie
mieckiego . Udzialem PWr wtej wsp61pracy b~
dzie dostarczenie dw6ch pokoi . Prof. J.Koch 
podkreslil potrzeb~ podnoszenia poziomu na
szych studi6w zaocznych, a prof. J.Swora
kowski przypomnial prace prowadzone pod 
kicr. doc.l.Wilka (WPPT) nad idei\Otwartego 
uni wersytetu. 

•Q 
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• Prorektor ds. Nauki prof. J.Zdanowski 
odpowiedzial na interpelacje mgr J.BiezuiJ
skiegoi mgr M.Goreckiego dotyCZi\Ce koszt6w 
uzyskania. Stwierdzil, ze uchwala Senatu do
tyczy wszystkich nauczycieli akademickich i 
obejmuje tylko wynagrodzenie za wyklady i 
prace badawcze chronione prawem autorskim. 
Problem, czy pracownicy dydaktyczni ze SW
FiS lub SJO mog'l, prowadzic wyklady, jest 
kwesti'l, program6w dydaktycznych. Poszcze
g6lne uczelnie r6znie interpretuji\ przepisy. 
Czrcsc przyznaje uprawnienia pracownikom na
ukowo-technicznym (np. PolitechnikaKrakow
ska, Politechnika Koszaliitska), UJ wlicza wszy
stko, ale b~dzie ( chyba) stosowal system szcze
g61owych rozliczen . 

·Prof. J.Sworakowski zlozyl interpelacj~ w 
sprawie kategorii os6b, kt6rym uwzglf(dnia sit< 
zwif(kszone koszty uzyskania. Jak zostal poin
formowany, refundacja nadplaconych podat
k6w nie jest mozliwa w wypadku os6b nie bt<
d'l.cych nauczycielami akademickimi. W zwi'l.Z
ku z tym odm6wiono uwzgl~dnienia przypad
ku osoby, kt6ra robBa doktorat; w trakcie prac 
miala liczne i cenne ( takze zagraniczne) publi
kacje. Zastosowano tu kryterium czysto formal
ne, nie uwzgl~dniaji\CC ducha ustawy. 

Prof. J.Zdanowski zapowiedzial, zenana
Slf(pnym posiedzeniu Senatu omawiany brcdzie 
problem poszerzenia kategorii os6b pracuj(\,cych 
tw6rczo . 

Prof. J.Swi~ttek zwr6cil si~ do reprezentan
t6w student6w o zinterpretowanie fragmentu 
tekstu p. Jacka Bilbki. 

• JM Rektor om6wil 2 stanowiska uchwalo
ne przez Konferencj~ Rektor6w Polskich Uczel-
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ni Technicznych (Krakow, AGH, 18 stycznia 
97). Zamiescilismy jew ,P" nr 85. 

Senat PWr poparl (51 :0 :0) stanowisko 
KRPUT w sprawie odplatnosci za studia. 

Prorektor ds. Nauki prof. J.Zdanowski 
poruszyl problem trudnosci z promocj'l. Uczel
ni. Zaden wydzial nie zareagowal na propozy
cjf( uczestnictwa w wystawie high technology 
w Osace, o kt6rej zawiadomiono jednostki 
uczelniane. Wiele uczelni polskich skorzysta!o 
z tej mozliwosci, np. AGH (zglosila az 3 tema
ty), Politechniki: Krakowska, L6dzka, War
szawska, WAT i inne. 

Prof. J.Koch powiedzial, ze instytuty powin
ny oceniac jakosc prowadzonych zaj~c. Powin
no to bye waznym elementem oceny pracowni
ka. 

JM Rektorpoinformowal o skierowanym do 
niego pismie w sprawie akcji protestacyjnej . 
Stwierdzil, ze calosc dzialan, kt6rych naj lepszi\ 
prezentacj'l,jest ,Studentka" swiadczy, zc kil
ku dzialaczy studenckich zatracilo miar~ i po
padlo w kolizjrczdobrym obyczajem akademic
kim. 

Na pytanie dr. J.G6rniaka o nagrod~, kt6r'l, 
jakoby przyznano Jackowi Bi\bce, Prorektor 
ds. Dydaktyki prof. L.Jacak poinformowal, 
ze nagroda ta zostala wstrzymana ze wzglc:;du 
na tocz<~.ce si~ wobec zainteresowanego postf(
powanie dyscyplinarne. 

Mgr J.Borowiec i dr W.Jablonski wyrazili 
krytyczne uwagi o negatywnych skutkach per
manentnych kontroli gnf(bi'l.cych Uczelnif( na 
skutck skarg pisanych przez J.Bi\bk~. 

Nastf(pne posiedzenie Senatu bf(dzie 20 lute
goo godz. 14. 

Odkqd IV gospodarce polskiej mamy do czynienia z wie/oma, nie
rzadko konkurujqcymi z sobq bankami, a takie zfaktycznq autono
miq uczelni, rodzi si~ moiliwosc wykorzyslyiVania tych zjaiVisk w 
zarzqdzaniu flnansami. Pertraktacje mogqprzynie.Sc liczne korzy
sci, co prezentujemy na przykladzie Akademii G6rniczo-Hutniczej. 

g6ly Sf:\. niestety tajemnic<t bankowf:1..) Bank udost~pnil tez uczelni 
mozliwos6 bezposredniego dost~pu do rynku pieni~znego, tzn. 
nadwyzki finansowe b~df:\. mogty by6 za posrednictwem dealer6w 
BPH lokowanc w niedost~pne w wolnej sprzedazy, a nadzwyczaj 
rentowne instrumenty finansowe, np . bony skarbowe i inne kr6tko
terminowe papicry wartosciowe, a takze wysoko oprocentowane 
obligacje Skarbu Panstwa. Kwestor AGH maze np. bardzo korzyst

Jnformack oparto na artyku!e zamieszczonym IV Biuletynie Jnfor
macyjnym Pracownik6w AGH nr 37 z 29 stycznia 19971: 

Bank bli:iej uczelni 

AGH podpisala ostatnio porozumienie 
Bankiem Przemyslowo-Handlowym 
S.A. Jestono bardzo korzystne nie tylko 
dla uczelni ale takze dla jej pracowni
k6w i student6w. 

~~·-}, 
Nie mamy pieni~dzv, ale... 11 (-:~Gr 
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nie umieszcza6 pieni<tdze uczelni na lo
katach ,overnight" lub weekendowo
swi<~.tecznych, co daje nowe, nigdy do
lf:\.d nie wykorzystywane mozliwosci . 
Ponadto BPH zobowi'l.zal si~, ze jego 
specjalisci b~d<tsluzyli AGH pomOCf:\. i 
radf:l.przy wyborze najkorzystniejszych 
lokat w obr~bic papier6w o zerowym 
poziomie ryzyka . 

Podpisanie umowy zostalo poprzedzo
ne przez dlugic negocjacje, mimo ze 
uczelniaju:Z wczesniej korzystalaz uslug 

MAMYBANK 
BPH. Poniewazjednak AGH,jako dui:a 
i stabilna firma , jest dla bank6w atrakcyjnym partnerem, postano
wiono szuka6 nowego partnera lub nowej formuly wsp6lpracy. Nie
kt6re mniejsze banki przedstawialy bardzo atrakcyjne oferty koope
racji, jednakze brano tez pod uwag~ bezpieczcnstwo wklad6w. W 
sumie po dlugich, wielomiesi~cznych pertraktacjach uzyskano inte
resujf:1.ce wyniki. 

Przede wszystkim BPH przyznal Akademii klauzul~ najwyzszego 
uprzywilejowania, dzi~ki czemu wiele czynnosci zwi<~.zanych z 
obslug'l. bankow<~.AGH b~dzie przebiegac sprawniej ina znacznie 
korzystniejszych zasadach. Np. uzyskano bardzo korzystne oprocen
towanie8rodk6w AGH gromadzonych na rachunku bieZ<tcym. (Szcze-

BPH uzgodnil tez z uczelni<~.korzyst-
ne warunki oprocentowania kredyt6w 

kr6tkotern1inowych. Udost~pnil ustugr< home banking, czyli bezpo
sredni bie:lf:\.CY wglf:\.d W stan konta ucze]ni przy pomocy pOlf:\.CZenia 
komputerowego . 

Cos dla pracownikow 

BPH zadeklarowal, ze b~dzie traktowal pracownik6w AGH jako 
tzw. klient6w niskiego ryzyka, co pozwoli im korzystac z kredyt6w 
i pozyczek na specjalnych warunkach (bez przedstawiania zaswiad
czen, obnizona 0 50% prowizja bankowa przy udzielaniu pozyczek, 
kredyt6w na zakupy ratalne, kredyt6w inwestycyjnych, kredyt6w w 

cd na sir. 16 



I- I5 lutego I997 

Kasa Zapomogowo-Potvczkowa na rozdrotu 

Jak rozk~adac raty? 
Po wprowadzeniu zmiany zasad udzielania i sp!acania po:lyczek 

przez Pracownicz<t Kas~ Zapomogowo-Po:iyczkow<tPWr, cz~sc jej 
czlonk6w uznala je za niekorzystne. Ich zdaniem wielu czlonk6w 
Kasy nie jest w stanie splacac wysokich rat. Osoby te zwr6ci1y sit< do 
Zarz<tdu z pismem wnioskuj(\,cym wydlui:enie okresu splaty po:ly
czek przez zwi~kszenie ilosci rat. 

Zwr6cilismy sict o wyjasnienie problemu do prezesa Zarz(\,du PKZP 
PWr pan a dr Bronislawa Majchrzaka. Poinformowal on, i:e decyzja 
o wprowadzeniu nowego regulaminu zostala w zwi~tzku z pod
noszonymi zastrze:Zeniami zawieszona . Problem zmian byl 
przedmiotem dw6ch kolejnych spotkan (20 i 30 stycznia 1997) z 
delegatamijednostek Uczelni i innymi czlonkami PKZP, kt6rzy kie
rowali pi sma w tej sprawie. Zarz(\,d przedstawil argumenty swiad
CZ(\,CC o potrzebie zmian: PKZP nie ma dostatecznej ilosci pienit<dzy, 
by nadal udzielac tak licznych pozyczek ina tak korzystnych warun
kach. Konieczne jest ograniczenie sumy wyplat, co mozna zrealizo
wac na kilka sposob6w: 

• zmniejszyc wysokosc pozyczek, 
• wydluzyc czas karencji, 
• skr6ci6 okres splat. 

ZarZ(\,d uwazal za najlepsze wprowadzenie tego ostatniego ostat
niego rozwi(\,zani a, gdyz wiel u czlonk6w zabiegalo o przyspieszenie 
termin6w kolejnych pozyczek. Okazalo sit< jednak, ze wielkosc rat 
przekraczala mozliwosci plat
nicze czctsci cz1onk6w. Zatem 
rozwaza siC( zastosowanie in
nych mechanizm6wogranicza
j(\,cych wydatki, a bt<d<\.cych po
l(\,czeniem obu pozostalych spo
sob6w. Proponuje siC(, by wyb6r 
ilosci ratsplatywplywal naczas 
karencji . W ten spos6b osoby o 
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niskich dochodach moglyby brae pozyczki rozlozone na wit<cej rat, 
ale tez ich czas karencji bylby dluzszy. Ostateczne decyzje zapadn(\, 
na konferencji delegat6w, kt6ra odbt<dzie sie< po zbilansowaniu 1996 
roku, tj . na przelomic marca i kwietnia. Do tego czasu obowi(\,zuje 
dawny system. (mk) 

No we zasadv Sg sprzeczne z celem powolania KZP 

Protestujq_ 
cz~onkowie PKZP 

Wroclaw, 28.01.1997 

Zarzqd 
Pracowniczej Kasy 
Zapomogowo-Poi.yczkowej 
przy Politechnice Wroc/awskiej 

Ogloszone. nowe zasady udzielania i splacania poi.yczek z Pra
cowniczej Kasy Zapomogowo -Pozyczkowej przy PWr z dn. 
20. I 2. I 996 sq sprzeczne z eel em powo/ania KZP i nie biorq pod 
uwagr: zdolnosci platniczych czlonk6w Kasy, przez co w drastyczny 
spos6b ograniczajq mozliwosi: korzystania z kasy przez znacznq 
grupr:Jej czlonk6w o nizszych dochodach. 

Zapisanym w postanowieniach Stalutu Kasy (§4) eel em jest po
moc materialna w duchu kolei.enstwa i solidarnej odpowiedzialno
sci, czyli w pierwszej kolejno5:ci pomoc slabszym materialnie. Po
nadtoz §42 wynika wprost, i.e regula min udzielania splaty musi brae 
pod uwagr: .,zdo/nosi: platniczq wnioskodawcy". Nowe zasady nie 

5 

respektujq w/w postanowien Statutu i budzq nasz sprzeciw. 
Domagamy sir: zmiany zasad udzielania i splaty poiyczek w ten 

spos6b. a by wysokosi: mies ir:cznych rat umozliwiala wzir:cie pozyczki 
nawet przez najnizej zarabiajqcych i nie przekraczala 10% wyna
grodzenia miesit:cznego wnioskodawcy. 

Niespelnienie tych zqdan postawi pod znakiem zapytania mozli
wosi: realizacji ce/u Kasy przez obecny zarzqd i zmusi nas do pod
jr:cia wszelkich staran do zmiany tej sytuacji, co potwierdzamy wla
snorr:cznym podpisem. 

Lista podpis6w w zalqczeniu. 
(60 podpis6w) 

Czlo11kowie PKZP przy PWr, w 1-28 

Do wiadomosci sprawujqcych nadz6r nad PKZP: 

I . Rektor Politechniki Wroclawskiej, 
2. Komisja Rewizyjna PKZP, 
3. KZ NSZZ ,Solidarnosi: "przy PWr; 
4.ZNP 

Przeprowadzilismv w tej sprawie rozmowy 

lnformuje 
NSZZ ,Solidarnosc" PWr 

Ostatnie posunie<cia ZarZ(\,du Kasy Zapomogowo-Pozyczkowej w 
sprawie zasad udzie lania po:lyczek wywolaly wie le protest6w. In
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formujemy, ze w tej sprawie 
wyslalismy w dniu 21 .0 l .br. 
pismo (zal(\,czone ponizej) i 
z inicjatywy Komisji Rewi
zyjnej PKZP przeprowadzi
lismywtej sprawierozmowy. 
Rozmowy te oceniamy pozy
tywnie i spodziewamy sit< w 
najblizszym czasie propozy

cji nowych, korzystniejszych rozwi<tzan. 

Wroclaw. dnia 2I.OI.I997 r. 

Komisja Rewizyjna 
Pracowniczej Kasy Zapomogowo-Pozyczkowej 
przy Politechnice Wroclawskiej 

W zwiqzku z informacjq z dnia 20. I 2. I 996 r. w sprawie nowych 
zasadudzielaniapoiyczekzwracamysir:zprosbqorozpatrzenieprzez 
Zarzqd PKZP zmiany zasady splacania pozyczek tak, a by pracow
nicyo niskich zarobkach, ale z duiym wkladem (dlugim stazem czlon
kowskim) mieli szansr: wystqpii: o , duzq " poiyczkr:. Takie pozyczki 
sq brane zwykle na remont mieszkania. 

Dlatego tez proponujemy, aby liczba rat wynikala z wysokosci 
miesir:cznej raty ustalonej jako okrdlony procent (np. nie przekra
czajqcy 20%) wynagrodzenia zasadniczego osoby starajqcej sir: o 
poi.yczkr:. Uwai.amy, i.e taka moi.liwosi: istnieje i nie pociqgnie on a 
za sobq istotnych, niekorzystnych skutk6w. 

Ponadto prosimy o wyja5:nienie: 

I . Jakie przeslanki spowodowaly, i.e osoba starajqca sir: o poiycz
kr:przyskr6conym okresie wyczekiwania musiskladai: podanie, mimo 
i.e PKZP dysponuje pienir:dzmi. 

2. Kto w roku I 996 uzyskal zapomogr: bezzwrotnq Oakie byly uza
sadnienia przyznawania tych zapom6g) oraz czy zapomogi te byly 
akceptowane przez komisjr: w pelnym skladzie (lub prawie pelnym). 

3. Czy osoba pelniqca wysokqfunkcjr: w Zwiqzku Zawodowym 
(kt61y ma stosowai: kontrolr: nad PKZP) moze pelnii: funkcjr: Prze
wodniczqcego PKZP. 

Przewodniczqcy KZ NSZZ,S" 
Witold JabiOtiski 
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NagrodyFNP 
Fundacja przyznaje corocznie polskim uczonym indywidualne 

nagrody za najwybitniejsze osiq_gni~cia naukowe i odkrycia. 
Przedmiotem nagrody mog'l. bye osiq_gniercia z czterech !at poprze
dzaj<~.cych dater zgloszenia do konkursu. 

Kandydat6w do Nagrody FNP maj'l. prawo zglaszac: Jaureaci na
gr6d FNP, zaproszeni przez Rader Fundacji przedstawiciele nauki, 
pochodz<~.cy z wyboru czlonkowie Komitetu Badal'1 Naukowych, 
towarzystwa naukowe o zasiergu krajowym, komitety naukowe PAN 
oraz we wlasnym imieniu-grupy dziesierciu samodzielnych pracow
nik6w naukowych reprezentuj<~.cych dziedziner kandydata. 

Nominowane kandydatury, kt6re nic uzyskaj'l. nagrody w danym 
roku, S'l. rozpatrywanc w konkursic przcz nasterpne dwa lata. 

Termin skladania wnioskow uplywa 31 maja . 

Poniiej przedstawiamy niekt6re oferty stypendialne, dys
cypliny nominowane i programy wieloletnie. 

Stypendia FNP 
Honorowe Stypendium Naukowe 
im. Alexandra von Humboldta 

Jest to odpowicdnik Humboldt-Forschungspreis przyznawanej 
uczonym zagranicznym, w tym taki:c pol skim. Stypendium to rna na 
ce lu uhonorowanie osiq_gnierc naukowych laureat6w oraz stymulo
wanic dlugookresowej wsp6lpracy pomicrdzy polskimi i niemiecki-
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lub jednostce badawczo-rozwojowej. Wymagana jest rekomenda
cja przelozonego kandydata (rektora, dyrektora jednostki) oraz list 
Z osrodka proponowanego do odbycia stazu, wyrazaj'I.CY gotowosc 
przyjercia stypendysty. Wnioski oceniane S'l. z punktu widzenia do
tychczasowego naukowego dorobku kandydata, uprawianej dyscy
pliny, real izowanej tematyki badawczej i rangi zagranicznego osrodka 
wybranego przez kandydata. 

Terminy skladania wnioskow uplywajll 30 kwietnia oraz 
31 paidziernika . 

Stypendia dla naukowcow 
z krajow Europy Srodkowo-Wschodniej 

Przyznawane S'l. wsp6lnie z Fundacj<~.Popierania Nauki- Kas<~.im. 
J6zefa Mianowskiego. Stanowi<~.program stypendialny d1a naukow
c6w z zagranicy, gl6wnie z kraj6w Europy Srodkowej i Wschodniej , 
zainteresowanych prowadzeniem badail z zakresu nauk przyrodni
czych i scislych w pol skich plac6wkach naukowych. 

Stypcndium przyznawanc jest na okres 1 - 12 miesiercy, w trybic 
konkursu. Szczeg61owe informacje na tcmat stypendium i warun
k6w skladania wniosk6w mozna uzyskac w Fundacji: Kasa im. 
Mianowskiego, 00-330 Warszawa, Nowy Swiat 72. Palac Staszica, 
pok. I09, tel. 26 7174. 

Wnioski nale:iy skladac do 30 paidziernika. 

Dyscypliny nominowane 
Cc1em program6w jest dokonanie jakosciowej zmiany w mozli

wosciach warsztatovvych naj lepszych zespol6w naukowych pracu
j<~.cych wwybranych dziedzinach, a tym samym otwarcie im nowych 
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mi badaczami. Pisalismy o nim szerzej w nr 85 ,Pryzmatu". 
Termin skladania wnioskow uplywa 30 wrzesnia. 

Stypendia Krajowe 
dla Mlodych Naukowcow 

Fundacja przyznaje corocznie ok. 100 jednorocznych stypen
di6w mlodym naukowcom w wieku do 30 !at, posiadaj<~.cym do
robek naukowy (nie inzynierski), udokumentowany publikacja
mi w uznanych periodykach o zasicrgu og61nokrajowym 1ub micr
dzynarodowym. 

Wnioskodawcami mog'l. bye przelozeni krajovvych jednostek, 
kt6rych kandydaci S'l. pracownikami tub doktorantami (rektorzy, 
dyrektorzy p1ac6wek PAN i resortowych) . Stypendium moze zostac 
cofnicrte na wniosek instytucj i zatrudniaj<~.cej stypendystcr. 

Termin sk.ladania wnioskow uplywa 31 paidziernika. 

Stypendia Zagraniczne 
dla Mlodych Doktorow 

Umozliwiaj'l. wyjazdy na staze (6-12-miesierczne) w czolowych 
osrodkach naukowych swiata. 0 stypendium ubiegac sier mog'l. na
ukowcy, kt6rzy nie przekroczyli 35 roku i:ycia, posiadaj'l. stopieil 
doktora i zatrudnieni S'l. w szkole wyzszej, p1ac6wce naukowej PAN 

pcrspektyw badawczych. Zespoly powinny wyr6Zniac sier aktywnym, 
znacz<~.cym i oryginalnyrn wkladem w nominowan'l. dyscyp1im;, 
posiadaj<~.licz<~.cy sicr potencjal kadrowy oraz maj<t osiq_gnicrcia w 
wychowaniu mlodej kadry. 

Przy wyborze dyscyplin brane S'\. pod uwagcr takie rozwojowe 
obszary badail , kt6rymi w kraju zajmuje sier co najmniej kilka grup 
naukowych o micrdzynarodowej renomie i kt6re przyczyniaj<t si~ do 
rozwi'\_zywania wai:nych dl a praktyki problem6w podstawowych 
rokuj<~.c rychle praktyczne zastosowania. 

W roku 1997 tymi dyscyplinami b\d'l.: fotochemia szybkich reak
cji (program FASTKTN -termin skladania wniosk6wmin<tl31 stycz
nia) oraz metody rekultywacji g1eby (program REGLE). 

Program REGLE 
(metody rekultywacji gleby) 

Celem programujest wsparcie aparaturowe badail prowadz'\_cych 
do powstania skutecznych metod przywracaj'\_cych ui:ytkow'l. war
rose gleby zniszczonej w wyniku przemyslowej dzialalnosci czlo
wieka oraz ui:ytkowaniajej do ce l6w wojskowych. Chodzi o precy
zyjn<tich diagnostykcr i poszukiwanie wlasciwych metod rekultywa
cji. Badania powinny doprowadzic do opracowania r6Znorodnych 
fizykochemicznych i biologicznych technologii rekultywacyjnych. 
Termin skladania wnioskow uplywa 31 marca . 
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Programy wieloletnie 
Program MONOGRAFIE 

Program sluzy publikacji monografii z zakresu nauk humanistycz
nych i spolecznych. Wydawane sq, wy!aniane w drodze sta!ego 
konkursu nowe prace autor6w polskich. Nadsylane prace opiniuje 
i rekomenduje Zarz<tdowi Rada Wydawnicza Fundacji . Prace na
le:iy nadsylac w 2 egzernplarzach pod adresern Fundacji. Nie rna 
ograniczenia terrninu skladania prac. 

Program WYDAWNICTWA 
Program rna podtrzymywac ciqglosc wydawania wieloletnich dziel 

seryjnych, naukowo dokumentuj'l.cych dziedzictwo historyczne i 
cywilizacyjne Polski . Decyzje o subsydiowaniu poszczeg6lnych 
tytul6w podejmuje Rada Fundacji na podstawie propozycji Rady 
Wydawniczej . Konkurs ten rna charakter zarnkni~ty (za zapro
szeniami). 

Program INCOME 
Dlugofalowym celemjest inspirowanie srodowisk naukowo-tech

nicznych do wprowadzania polskiej mysli technicznej do gospodar
ki, a instytucji finansowych - do podejmowania ryzyka inwestowa
nia w sektor zaawansowanych technologii. Realizacja programu 
opiera si'< na wspieraniu i nadzorowaniu sieci akredytowanych przy 
FNP Centr6w Transferu Technologii (CTT). Centra te zajmuj<t si!( 
akwizycjq, selekcj<t i przygotowaniem biznesowej dokumentacji 
innowacyjnych przedsi!(wzi!(6 technologicznych, kt6re S<tnast!(pnie 
przedstawiane do wsp6lfinansowania na zasadach rynkowych przez 
Fundacj!( i Polski Bank Rozwoju SA. Przygotowanie programu 
zostalo sfinansowane ze srodk6w PHARE. Akredytowane przez 
Fundacj'< Centra TT wy!aniane S<\. drog<t konkursu na okres jednego 
roku, z mozliwosci<tjej przedluzenia. 

Akredytowane CTT, dzialaj<tce w ramach sieci, otrzymaj<t m. in.: 
swiadectwo akredytacj i przez FNP, pomoc finansowq, sprz~t kom
puterowy i oprogramowanie i analizy op!acalnosci badanych przed
sicewzi!(C, ewentualnie bezplatn<tpomoc eksperckq, prawo wyl<tcz
nosci na sk!adanie do Fundacji wniosk6w inwestycyjnych dotycz<t
cych przedsi~wzi!(6 typu high tech, okreslonych w regulaminie fi
nansowania, prawo do uzyskiwania wynagrodzenia od FNP za z!o
zony i przyj!(ty do realizacji wniosek inwestycyjny lub prawo do 
udzialu w zyskach osiqgni!(tych w wyniku realizacji tego przcdsi'<
wzi!(cia. 

Finansowanie projekt6w nie obejmuje badan podstawowych. 
Realizowane jest przez FNP i Polski Bank Rozwoju SA za pomoq 
pozyczek bezposrednich, subsydiowania partycypacyjnego, wysta
wiania dokument6w por!(czycielskich w eel u uzyski wania kredyt6w 
bankowych (por!(czenia). 

Maksymalna kwota finansowania projekt6w stanowi w walucie 
polskiej r6wnowartos6 200 tys. ECU (w szczeg6lnych przypadkach 
400 tys. ECU) i nie maze przekroczyc 50 procent wartosci koszto
rysowej przedsi!(wzi~cia. 

Wnioski inwestycyjne na dofinansowanie technologicznych przed
si!(wzi!(c innowacyjnych mog<t bye skladane do Fundacji jedynie 
poprzez akredytowane CTT, kt6rych lista og!aszana jest w styczniu 
kazdego roku. 

Konkurs na akredytacj!( Centr6wTransferu Technologii przez FNP 
jest oglaszany w listopadzie kazdego roku. 

Program LIBRARIUS 

Jego eel em jest p2oprawa bazy technicznej bibliotek naukowych 
poprzez ,doposazenie" techniczne bibliotek oraz wsparcie finanso
we koncowych etap6w inwestycji budowlanych lub adaptacyjnych. 
Program nie obejmuje uzupelniania zbior6w, prenurneraty czasopism, 
czy tez komputeryzacji bibliotek. Wnioski rno:ina skladac przez 
caly rok. B~d~t one rozpatrywane co najrnniej dwa razy w 
ci~tgu roku. 
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Program SCI-TECH 2 (PHARE) 

W przyj~tym przez Rad!( Ministr6w ,Wieloletnim programie indy
katywnym PHARE na lata 1995-1999" przeznaczono 35 milion6w 
ECU na program SCI-TECH2, stanowi'I.CY kontynuacj!( realizowane
go przez Fundacj!( w Ia tach 19931996 programu SCI-TECH. Srodki 
te roz!ozono na cztery kolejne programy roczne: w 1996-5 milion6w 
ECU, a w latach 1997-1999 - po 10 milion6w ECU rocznie. 

Program SCI-TECH 2 b!(dzie sk!adal si~ z trzech podprogram6w: 
- Rozw6j polityki naukowo-technicznej i infrastruktury informa

cyjnej (w tym rozw6j systemu informacji naukowej), 
- ·Infrastruktura technologiczna (w tym rozw6j systemu informa

cji i szkolen w celu umozliwienia pol skim zespo!om pelnego udzia
lu w programach naukowo-badawczych UE oraz wsp6lfinansowa
nie tego udzialu), 

- W sp6ldzialanie sfery bad an podstawowych i stosowanych, szkol
nictwa wyzszego i przedsi!(biorstw (centres of excellence, intensy
fikacja wsp6lpracy instytut6w PAN ze szkolami wyzszymi w zakre
sie edukacji, tworzenie program6w wymiany personelu pomi~dzy 
sektorem nauk podstawowych, uczelni, JBR i przedsi'<biorstw). 

Ze srodk6w PHARE finansowane b~d<t: pomoc ekspercka, szko
lenia, zakup sprz~tu, specjalne programy subwencji lub stypendi6w 
(Funds) oraz zarZ<tdzanie programem. 

Przewiduje si!(, ze realizacj~ zadan rozpocznie si~ w roku 1997, 
koncentruj<tC si'< na tych, kt6re zostaly dobrze przygotowane w ra
mach programu SCI-TECH 1. 

Program CRIT 2 

Program CRIT 2 (Cooperative Research in Information Technolo
gy) rna na celu rozw6j badan w dziedzinie technologii informatycz
nych, telemetrycznych i komunikacyjnych, a szczeg6lnie rozwoju 
wsp6lpracy z przemyslem. Projekt ten finansowany jest ze srodk6w 
TNCO i ESPRIT- dw6ch r6znych program6w Czwartego Programu 
Ramowego Komisji Europejskiej. Do polowy 1997 roku b!(dzie trwala 
T faza programu (ogloszenie konkursu na propozycje projekt6w 
badawczych, przygotowanie kryteri6w i procedur selekcji projek
t6w do realizacji i finansowania). Faza II zostanie uruchomiona po 
zaaprobowaniu przez Komisj~ Europejsk<t wynik6w fazy I i przy
znaniu srodk6w na finansowanie wyselekcjonowanych projekt6w
zgodnych z kierunkami wskazanymijako priorytetowe w programie 
ESPRIT. 

Program SUBIN 

Poza istniej<tcymi programami Fundacja subwencjonuje inicjaty
wy czy inwestycje o szczeg6lnym znaczeniu dla nauki w Polsce i jej 
prestizu. Ma charakter gl6wnie interwencyjny. Subwencje udziela
ne w ramach programu SUB IN nie mog'l. dotyczyc obszar6w obj~
tych pozostalymi elementami realizowanego w danym roku progra
mu Fundacji. Wnioski rnoi:na skladac w dowolnyrn terrninie. 

Pelna informacja o programach oraz o sposobie przygotowywania 
i skladania wniosk6w dost'<pna jest w Biurze Fundacji: 

02-548 Warszawa, ul. Gra:lyny 11 
tel /fax: 45 40 54, 45 40 55, 45 11 82 
e-mail: funnapol@warman.com.pl 

Infonnacje o dziala1nosci Fundacji znajduj'l. si~ tez w Internecie 
pod adresem: 

http ://sunsite.icm.edu.p1/science/fnp 

Biuro Programu PHARE SCI-TECH miesci si'< pod adresem: 
00-921 Warszawa, ul Wsp6lna 1/3 
tel/fax: 621 96 73, 628 33 35, 625 41 51 

Konfrontacje 
, Uczyc sif, uczyc, jeszcze raz uczyc ... " 

(Lenin) 

,Lenic sif, leniC, jeszcze raz lenic ... " 
(uczen) 
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Gdzie sq_ rajdy 
z tamtych lat. .. 

W nogach mam jut diVgi szmat, 
Slady zatarl deszcz i wiatr. 
Nie wiemjui, gdzie si~ zacz~la droga ta. 

Tysiqc mil, ten tysiqc mil 
Dla kilku dni, dla kilku chwil, 
Warto bylo przejsc ai caly tysiqc mil. 

Podarte bul)\ plecak. pas 
Przew~drowaly ze mnq wraz 
Niejedno biota. grzqski snieg, u/ewny deszcz. 

Sl01ica blask i wody plusk, 
Trawy zapach, szelest brz6z, 
A wieczorem ognia tar bijqcy w twarz. 

Min~ g6ry, morza lei, 
H01yzontu 11Jrzr:_ kres, 
Zach6d sl01ica br:_d~ mial u swoich stop. 

W pazdzierniku 1996 roku pojawily si~ na Uczclni ogloszenia adre
sowane do student6w r6znych wydzial6w reklamuj<~.ce pieszy rajd g6r
ski. Ta od dawna zapomniana forma rekreacji studenckiej powr6cila 
dzi~ki inicjatywie prodziekana ds . Studenckich Wydz. Elektrycznego 
dr inz. Zbigniewa Klosa. Jako samozwanczy kierownik rajdu zgroma
dzil on wok6l siebie grup~ mloszych i starszych milosnik6w g6r, kt6rzy 
podjccli si~ pelnienia niezbccdnych funkcji organizacyjnych. Trud pro
wadzcnia zapis6w na rajd spadl na pani<~.Jadwig~ Brudzinsk<~.z dzieka
natu Wydz. Elektrycznego. 
Rang~ rajdu podnosil okreslenie ,pod patronatem JM Rektora Poli

techniki Wrodawskiej", co moze mazwi<~.zek z faktem, ze Jego Magni
ficencja I ubi sp~dzac czas pod namiotem. 

Planowano, ze w pierwszym rajdzie wezmie udzial okolo 50 os6b. 
Tymczasem ... choc ogloszenia o rajdzie wisialy kr6tko, zglosilo s i~ az 
132 student6wz J 0 wydzia16w (przcde wszystkim z Wydzialu Elektrycz
ncgo) ch~tnych do pochodzenia po Karkonoszach. Przez dwa i p61 dnia, 
od 25 do 27 pazdziernika wccdrowano, spiewano, picczono kielbaski na 
ognisku. Pogoda byla wspaniala. Uczestnicy byli ogromnie zadowolcni 
z odkrytego na nowo sposobu sp~dzania wolncgo czasu. Dla niekt6rych 
dodatkowym urokiem byla mozliwosc zawarcia blizszych kontakt6w 
mi~dzy wydzialami ,m~skimi" i ,kobiecymi". 

Ci, kt6rzy uczestniczyli w pierwszym rajdzie, a takZe zach~ceni przcz 
nich kolcdzy, S'l. bardzo zainteresowani nast~pnymi wyjazdami. Dlatcgo 
dr Zbigniew Klos wyst'I.Pil do Dziatu nauczania z pismem zawieraj<~.cym 
propozycj~ organizowania co roku, wiosn<~.i jesienil:\, og6lnouczelnianych 
pieszych rajd6w. Ocenia on, zc kazdy taki wyjazd zgromadzi okolo 150 
os6b. Ponicwaz kolejne rajdy powinny w coraz wi~kszym stopniu bye 
organizowane przez samych student6w, przewiduje si~ organizowanie
przygotowawczych plener6w szkoleniowych dla przyszlych animator6w 
turystyki pieszej. Bye moze zainspiruj'l. oni swoich koleg6w do organizo
wania imprez wydzialowych, instytutowych czy srodowiskowych. 
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JMRektor gor<~.co poparl inicjatyw~ wprowadzenia stalych rajd6w mi~dzy
wydzialowych, widzi nawetmozliwosc uzyskaniadofinansowaniarajd6wze 
srodk6w MEN. Zatem przygotowania do 
wiosennego rajdu juz sicc rozpocz~. Dru
gi Mi~dzywydzialowy Rajd Wiosenny rna 
si~ odbyc w czasie ,dlugiego weekendu" 
od 1 do 4 maja 1997 w G6rach Bialskich i 
Masywie Snie:lnika. Dr Klos planujc dwa 
wieczory przy ognisku poi<~.Czone z piecze
niem kielbasek, propagowaniem piosenki 
turystycznej i rajdowej orazkonkursarni. W 
paZdziemiku spodziewacsi~ mo:lna wypra
wy w Gory Stolowe. 

Aby wszyscy mogli spiewac piosenki z 
tradycyjnego studenckiego repertuaru, pla
nujc si~ wydanic tanicgo spicwnika. 

Jak bawili si~ studnci najesiennym raj
dzie, pokazujq zdjr:_cia, kt6re udostr:_pnil 
nam pan prodz. Zbigniew Klos. Widac, te 
trochr:_ zm~czyly go przygotowania. ~ 
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Ozialalnosc wvdawnicza na naszej Uczelni 

Trzy lata 
Oficyny Wydawniczej 
Politechniki Wroclawskiej 

Dziatalnosc wydawnicza na naszej Uczelni w ciqgu ostatnich trzech 
lat przeszla ogromne przeobrazenia, pocz'l_wszy od organizacyjnych 
- wydawnictwo zostalo pol<~.czone z drukarni<t i powstala Oficyna 
Wydawnicza Politechniki Wrodawskiej, a skm'lczywszy na iloscio
wo-jakosciowych. Wychodz'l_c naprzeciw oczekiwaniom zlecenio
dawc6w i odbiorc6w, zmienilismy szatt< graficzn<t ksi<~.zek. Niecie-

Pmreklor Ludo111ir 
Jankowski nie rai 
pocl=iwu dla osif{.g
nir;l: nas=ej O.ficyny 
i jcj bogalej of erty 
p rzeds ra wionej 1w 
os/a /lti c lt Targach 
Ksiq::ki. 

Jot. Krzysztof Mazur 

kawe kartonowe oktadki zast'l_Pity barwne, drukowane na podstawie 
projekt6wprzygotowywanych na najnowszym sprzt<cie komputero
wym. Sklady maszynowe zostaly wyparte przez komputerowe, a druk 
na kserografach rt<cznych zast'l_Piono wysokiej jakosci drukiem offse
towym. Zmiany te mozna najlepiej zauwazyc, por6wnuj'l_c szatt< 
graficzn<t i edytorsk<t ksi'l_:Zek sprzed jeszcze 4--5 !at z ostatnimi pu
blikacjami. Mimo ze Oficyna nie dysponuje najlepszym i najnowo
cze5niejszym sprzt<tem, to jednakstara sit<, wmiart< mozliwosci, wpro
wadzac zmiany, jakie nastt<puj'l_ na rynku wydawniczo-poligraficz
nym. Ksi<t:Zki z kolorowymi ilustracjami i wydrukowane na dobrym, 
a czasami nawet na bardzo dobrym papierze, nie nalez'l_juz do rzad
kosci, a najlepszym dowodem nato, ze nasze publikacje nie ustt<puj'l_ 
innym, bylo zdobycie dw6ch nagr6d na konkursach ksi<tzki nauko
wej . 

Oficyna co roku wydaje 1500-1600 arkuszywydawniczych, tj. ok. 
120 publikacji. sredni naklad wydrukowanych egzemplarzy wynosi 
550. Liczby te stawiaj'l_nasze wydawnictwo najednym zczolowych 
micjsc wsr6d wydawnictw ucze]nianych- UStt<pUjcmy tylko wydaw
nictwom w wit<kszych uniwersytetach. W 1996 r. dochody ze sprze
dazy ksi<~.zek wyniosly ponad 3 mid starych ztotych (zwazywszy na 
to, ze srednia cena publikacji wynosi 10 zl, sprzedalismy ok. 30 000 
pozycji). Cytuj'l_c dalej liczby -wartosc dotacji do ksi'l_:Zek wyniosta 
ok. 9 mid starych zlotych, co daje t<~.cznie sumt< 12 mid starych zlo
tych dochodu. Mam nadziejt<, ze te liczby chociaz trocht< przyblizaj'l_ 
obraz dzialalnosci wydawniczej Oficyny. 

A by osiqgn'l_c duze dochody ze sprzeda:Zy, rozwinit<to marketing i 
rcklamt<. Wsp61pracujemy obecnie z kilkudziesit<cioma ksit<garnia
mi naukowymi we wszystkich wit<kszych osrodkach akademickich 
w kraju oraz hurtowniami ksi<t:Zki naukowej obsluguj'l_cymi poszcze
g6lne regiony Polski. Naszymi stalymi odbiorcami S<\. r6wniez bi
blioteki i instytuty naukowe politechnik, szk61 inzynieryjnych i uni
wersytet6w. Kazdy indywidualny odbiorca moze u nas zam6wic 
interesuj'l_c'l_go publikacjt< i otrzymac j'l_ w przesyke pocztowej . Na 
sprawne rozpowszechnianie i odpowiedni<t reklamt< rna r6wniez 
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niew'l_tpliwie wplyw uczestnictwo Oficyny w targach ksi<t:Zki. Wraz 
z upadkiem Sktadnicy Ksit<garskiej, mimo nieustannych staran in
stytucji zwi'l_zanych z ksi<tik<\, system informacji o wydawanych 
publikacjach w Polsce jest ciqglc niezadowalaj'l_cy. Targi ksi<t:Zki S<\. 
jedynym miejscem, gdzie wydawcama bezposredni kontaktzodbior
C<\. i moze zaprezentowac peln<t swoj'l_ ofcrtt< . Nalezy wydrukowac 
wit<c odpowiedni<tilosc katalog6w, ofert, zapowiedzi wydawniczych 
i pojechac na przyk!ad na Mi~dzynarodowe Targi Ksi<t:Zki , Targi 
Ksi<t:Zki Akademickiej, uczestniczyc w Spotkaniach Wydawc6w 
Dobrej Ksi<t:Zki. Oficyna podjt<la sit<jeszczejednego zadania - orga
nizacji Wroclawskich Targ6w Ksi<t:Zki Naukowej . Celem tej impre
zy bylo zaprezentowanie bogatej oferty wydawc6ww innym niz war
szawski osrodek akademicki. Okaza!o si~, ze impreza wyszla na 
wprost oczekiwaniom wydawc6w i odbiorc6w, cieszy!a sit< ogrom
nym zainteresowaniem i rozrasta si~ (co z trudcm znosz'l_ mury na
szej Uczelni). W trzeciej edycji tych Targ6ww marcu 1997 r. b~dzie
my goscic az43 wydawc6w z calej Polski (wtym 29 akademickich) . 
WTKN okazaly sit< nie tylko doskonal<~.promocj<~.ksi<t:Zki naukowej 
we wrodawskim srodowisku akademickim, ale r6wniez promocj'l_ 
Oficyny oraz naszej Uczelni . 

W jakim kicrunku powinny isc dalej zmiany w naszej dzialalno
sci? Trudno w tej chwili odpowiedziec nato pytanie - decyzj a bo
wiem w duzym stopniu zaleiy od naklad6w przeznaczonych na 
publikacje, kt6re dotychczas S<\. bardzo skromne. Nalezy na pewno 
stawiac na wydawanie wysokonakladowych podr~cznik6w - mam 
nadziej<c, ze autor6w nam nie zabraknie i nie bt<d<t oni ,uciekac" do 
wit<kszych wydawc6w, np. PWNu czy WNT. Nalezy umacniac po
zycjt< Oficyny jako wydawnictwa naukowo-technicznego. Podr~cz
niki i monografie o wysokim poziomie merytorycznym i edytorskim 
zawsze znajd<t swojego nabywct<, mimo tak ogromnej konkurencji 
na rynku wydawniczym. Mozemy si~ r6wniez wyspecjalizowac (i 
my5lt<, ie pierwszc kroki w tym kierunkujuzpoczynilismy) w publi
kacjach dotycz'l_cych Wroc!awia i naszego regionu. 

Zapraszam wszystkich do wsp6lpracy! e 
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